
Christelijk nieuwsblad op gereformeerde grondslag

GOEREE-OVERFLAKKEE – Het gaat goed met de vogel- en visstand bij natuureiland Bliek in het Haringvliet. Het eilandje van 3 hectare 
is anderhalf jaar na de opening inmiddels broedplaats voor verschillende soorten vogels. Ook met de visstand gaat het prima. De stern 
duikt regelmatig onder water om een visje te vangen, wat betekent dat er jonge vissen te vinden zijn. De eerste onderzoeken bevestigen 
dit beeld (Foto: Gert Huijzers).

OOLTGENSPLAAT – Bij het strandje in Ooltgensplaat 
is blauwalg geconstateerd. De gemeente heeft 
waarschuwingsborden bij het water geplaatst. De 
komende periode wordt regelmatig gecontroleerd of 
er nog blauwalg is of niet.

Blauwalgen zijn bacteriën. Bij rustig en warm weer kunnen deze 
soorten in stilstaand water zeer snel groeien. Daardoor ontstaan 
drijflagen, die giftig kunnen zijn voor mens en dier. Vanzelfsprekend 
is ook de windrichting van invloed. Blauwalg is te herkennen aan een 
blauwe of groene gloed over het water.

Vermijd contact met het water en laat ook huisdieren er niet in 
zwemmen. Als je in aanraking komt met blauwalgen of als je die bij 
het zwemmen binnenkrijgt, kun je last krijgen van irritaties aan de 
ogen of huid. Andere klachten zijn hoofdpijn, maag- en darmklachten 
en in sommige gevallen zelfs grotere gezondheidsproblemen. Ben je 
in aanraking geweest met blauwalgen? Spoel je dan goed af onder de 
douche. Bij het ontstaan en aanhouden van klachten is het raadzaam 
om contact op te nemen met de huisarts.

De gemeente raadt aan om alleen te zwemmen op aangewezen 
zwemwaterlocaties. Deze zwemwaterlocaties zijn te vinden op 
www.zwemwater.nl, een gezamenlijke site van waterschappen, 
provincies en Rijkswaterstaat. Op deze website staat ook de actuele 
zwemwaterkwaliteit vermeld.

Mensen die een vermoeden hebben van blauwalg op een andere locatie, 
wordt gevraagd om een foto met vermelding van de exacte locatie te 
sturen naar: info@goeree-overflakee.nl.

Blauwalg aangetroffen bij 
strand Ooltgensplaat

"Voermaatregel 
slaat nergens op"

Broedplaats Bliek bloeit op
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In 2019 bereikt Open Doors miljoenen christenen, via sociale media en 
andere onlinekanalen. “Juist waar christenen geïsoleerd leven en moeilijk te 
bereiken zijn, biedt online contact onverwacht nieuwe kansen”, legt Open 
Doors-directeur Maarten Dees uit.

Het gebruik van sociale media en online platforms neemt toe om contact 
met christenen te onderhouden in landen waar vervolging is. In de 
Golfregio bijvoorbeeld, is het steeds lastiger christenen fysiek te bereiken 
vanwege toenemende druk vanuit de overheid en aanhoudende vervolging. 
De vraag naar geprinte Bijbels en christelijke boeken wordt daar vervangen 
door het aanbieden van online materialen. In 2019 bedraagt het gemiddelde 
aantal bezoekers op online platformen in die regio rond de 9.000 per dag.

Na 65 jaar is Open Doors springlevend. Directeur Dees is daarover 
verwonderd. “We zijn dankbaar dat de Here God ons werk heeft gezegend 
door de jaren heen. Dankzij Gods voorziening en de ondersteuning en 
gebeden van duizenden christenen kunnen we dit werk doen. Om het 
nog beter te kunnen doen, ondergaat ons verouderde kantoorgebouw 
een opknapbeurt. We hopen zo de komende jaren tot grote zegen voor 
de vervolgde kerk te blijven. En ook nodigen we vanaf 2021 groepen 
bezoekers uit om het verhaal van 65 jaar Open Doors te gaan beleven in 
ons bezoekerscentrum. Het zal hun betrokkenheid bij de vervolgde kerk 
versterken.”

In 1955 begon Anne van der Bijl met het bemoedigen 
van de kerk in Oost-Europa en Rusland. 65 jaar later 
is de organisatie werkzaam in meer dan zestig landen 
wereldwijd om op de bres te staan voor vervolgde 
christenen. Een nieuwe trend in het werk zijn de 
ongekende mogelijkheden om online trainingen en 
bemoediging te geven.

15 juli 1955 is de datum verbonden met de reis van Anne van der Bijl 
naar Polen. Hij ging er naar toe om te evangeliseren, maar ervoer Gods 
roepstem om op te komen voor een kerk die onder de voet gelopen werd 
door het communisme. ‘Als je weer komt, breng dan alsjeblieft Bijbels mee’, 
klonk het uit de mond van de voorganger in Warschau.
Honderden reizen volgen in een VW Kever, die 35 jaar lang als logo 
dient voor het werk. In de beginjaren worden Bijbels en christelijke 
boeken openlijk vervoerd. Later sluiten diverse landen hun grenzen 
voor christelijke lectuur. Het werk staat op een kruispunt. Moet het 
werk gestaakt worden omdat de overheid dat beveelt? Of moet de 
Bijbelverspreiding doorgaan, maar op welke manier dan? Voor het 
laatste wordt gekozen; het smokkelen van Bijbels neemt een grote vlucht. 
Honderden koeriers uit vele landen komen naar Ermelo voor instructies. 
Bijbelsmokkelaars krijgen een omgebouwde camper of caravan mee, 
waarin soms wel 1.100 Bijbels verstopt zitten. Christenen in het Oostblok 
krijgen eindelijk de Bijbels waar ze jarenlang voor bidden.

Woordvoerder Klaas Muurling over die tijd: “Ons kantoor leek wel een 
duiventil, met al die koeriers die vertrokken en terugkwamen. Elke dag 
baden we om open deuren bij de grenzen en steeds weer verhoorde de Here 
God onze gebeden. Hij was zelfs heel dichtbij toen mijn vrouw Anneke en 
ik werden gearresteerd bij de Russische grens. Drie dagen hielden ze ons 
vast en ondervroegen ons. Die reis vergeet ik nooit meer.”

Zondag 26 juli 2020
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Open Doors bestaat 65 jaar en is springlevend

OUDDORP
Herv. Gem. 9.30 uur prop. C.J. Rijsdijk, 14.00 en 
18.00 uur ds. J.P. Ouwehand via kerkradio en www.
kerkomroep.nl) – Hersteld Herv. Gem. 9.30 en 18.30 
uur ds. A.P. Muilwijk (uitzending kerkdienst) – Geref. 
Kerk 9.30 uur ds. J.K. Bijleveld en 18.30 uur ds. C.W. 
Hoek – Ger. Gem. 9.30 en 18.30 uur ds. G. Pater 
(kerktelefoonuitzending) – Doopsgezinde Gem. 9.30 
uur ds. K. van Wijngaarden en 18.30 uur pastor H. 
van Dam (aanmelden, of via Youtube en RTV Slogo), 
Duitstalige dienst op zaterdag 25 juli om 18.00 uur: 
ds. J. Smink

GOEDEREEDE
Herv. Gem. 10.00 uur ds. M. van Campen (bed. H.D.) 
en 18.30 uur ds. M.A. Post (via kerkradio en www.
kerkomroep.nl) – Hersteld Herv. Gem. 9.30, 11.00 
(gastendienst) en 18.00 uur ds. J.W. van Estrik (via 
kerkomroep)

STELLENDAM
Herv. Gem. 10.00 uur ds. H. Liefting (wijk 3 en 
4) en 17.00 uur ds. E. van den Ham (wijk 1 en 2) 
(via kerkomroep) – Hersteld Herv. Gem. 10.00 uur 
ds. P.C. Hoek en 18.00 uur kand. Joh. Fekkes (via 
kerkomroep) – Geref. Kerk 10.00 uur ds. C.W. Hoek 
(via website en kerkomroep)

MELISSANT
Hersteld Herv. Gem. 10.00 uur leesdienst en 14.30 
uur ds. G.R. Procee – Geref. Kerk 9.30 uur ds. J. 
Zuurmond (aanmelden) – Ger. Gem. 10.00 en 15.00 
uur ds. H.E.P. Fortuijn – Ger. Gem. in Ned. 10.00 en 
18.00 uur leesdienst

DIRKSLAND
Herv. Gem. 10.00 en 18.00 uur ds. K. Timmerman 
(via kerk-tv en kerkradio) – Ger. Gem. 10.00 en 
18.00 uur leesdienst (via kerktelefoon en internet) – 
Ziekenhuis 14.30 uur geen dienst

HERKINGEN
Herv. Gem. 10.00 uur ds. B.J. van Assen en 18.00 
uur ds. P.C.H. Kleinbloesem – Hersteld Herv. 
Gem. 9.30 uur kand. W.H. Hoorn en 18.00 uur ds. 
G.J. Blankers (via kerkomroep en kerktelefoon) 
– Ger. Gem. 10.00 en 18.00 uur leesdienst 
(preekuitzending)

SOMMELSDIJK
Herv. Gem. 10.00 uur ds. W. Arkeraats en 18.00 
uur prop. L. Solleveld (digitaal en via kerktelefoon) 
– Hersteld Herv. Gem. 9.30 uur ds. J.M.J. Kieviet 
en 17.00 uur ds. G.R. Procee (video- en audio-
uitzending) – Lukaskapel 10.00 en 14.30 uur geen 
dienst – Exodus Gemeente PKN 10.00 uur ds. J. de 
Visser (via www.exoduskerk.nl) – Remonstrantse 
Gem. 10.00 uur geen dienst – Lachai-Roï Gem. 
10.00 uur dhr. K. Tanis (digitale dienst)

MIDDELHARNIS
Herv. Gem. 10.00 uur ds. T.W. van Bennekom en 
18.00 uur ds. G.J. Mink (via kerkradio) – Geref. 
Kerk 10.00 uur ds. L.J. Lingen (doopdienst) (via 

OUDDORP – Hersteld Herv. Gem. 
woensdag 29 juli 19.30 uur ds. A.J. 
Britstra

OUDE-TONGE – Ger. Gem. woensdag 
29 juli 19.30 uur ds. G.W.S. Mulder

Eind jaren 70 vertelt Anne van 
der Bijl dat de islam een grotere 
bedreiging voor de kerk wordt 
dan het communisme ooit was 
geweest. Begin jaren negentig 
tijdens een gebedscampagne voor 
de kerk in de moslimwereld blijken 
die woorden waar. Iran verandert 
in een islamitische republiek 
en de kerk krijgt te maken met 
zware vervolging. Ook elders in 
de Arabische wereld groeit de 
vervolging. Paradoxaal genoeg gaat 
het vaak hand in hand met de groei 
van de kerk.
In 1981 worden onder de naam 
Project Parel een miljoen Bijbels 
gesmokkeld naar China. Heimelijk 
wordt de lading per schip vervoerd 
en aan duizenden christenen op het 
strand van Swatow overhandigd. 
Time Magazine noemt het ‘Risky 
Rendezvous in Swatow’.

In het begin is Bijbelverspreiding de 
meest bekende en de voornaamste 
taak van Open Doors. Later krijgen 
vervolgde christenen training om 
de Bijbel te begrijpen en na verloop 
van tijd ook extra toerusting 
hoe om te gaan met vervolging. 
Inmiddels krijgen christenen ook 
noodhulp, soms financiën en 
medicijnen onder de vlag Social 
Economic Development.

Harderwijk

www.emmauskerkmiddelharnis.nl en kerkomroep.nl) – Ger. Gem. 
9.30 en 18.00 uur ds. G.J.N. Moens (via kerktelefoon en internet) – 
Chr. Geref. Kerk 10.00 uur ds. G.R. Procee en 18.00 uur ds. J.M.J. 
Kieviet – Geref. Kerk (Vrijgem.) 9.30 uur br. J.C. Kuijper – CGM De 
Rots, Diekhuus 10.00 uur (via livestream)

NIEUWE-TONGE
Herv. Gem. 9.30 uur ds. A. van Vuuren en 18.00 uur ds. B.J. van Assen 
(via www.hervormdegemeentenieuwetonge.nl) – Hersteld Herv. Gem. 
9.30 uur nog onbekend en 18.00 uur ds. B.A. Zuiddam (diensten 
online mee te luisteren) – Ger. Gem. 10.00 en 18.00 uur leesdienst (via 
kerktelefoon en internet)

OUDE-TONGE
Herv. Gem. 10.00 en 18.00 uur ds. M. Kreuk (via audio-uitzending en 
www.kerkdienstgemist.nl) – Ger. Gem. 10.00 uur leesdienst en 15.00 
uur ds. G.J.N. Moens (via kerkdienstgemist.nl) – Evangelie Gemeente 
Flakkee 10.00 uur mevr. J. Timmer – Messiaanse Gemeente, De Bron, 
zaterdag 13.00 uur W. Verwoerd

STAD a/h HARINGVLIET
Herv. Gem. 10.00 uur ds. R.A. Grisnigt en 18.00 uur www.
hervormdmiddelharnis.nl – Geref. Kerk 10.00 uur ds. H.P. de Goede 
(via kerkomroep.nl)

DEN BOMMEL
Herv. Gem. 10.30 uur ds. J. Wouters en 18.00 uur ds. R.A. Grisnigt 
(www.kerkomroep.nl, kerktelefoon en YouTube) - Geref. Kerk 10.00 
uur dhr. P. Stam (ook te zien/beluisteren via Youtube)

OOLTGENSPLAAT 
Herv. Gem. 9.30 uur ds. G.J. Anker (startdienst VBC) en 18.00 uur ds. 
A.A. Floor (via kerkomroep.nl) – Hersteld Herv. Gem. 9.30 en 15.30 
uur ds. G. Meuleman (via livestream) – Geref. Kerk 9.30 uur ds. L. 
Donkersloot – Ger. Gem. 9.30 uur leesdienst en 14.30 uur ds. H.A. van 
Zetten (via kerktelefoon en internet) 

LANGSTRAAT
Herv. Gem. 10.00 uur prop. A.L. Kornaat (via kerkdienstgemist.nl)



“Een pop-up bibliotheek is eigenlijk een bibliotheek 
op een ongebruikelijke locatie van tijdelijke aard. 
Zo omschreef Kristi Okker de nieuwe vestiging 
in het centrum van Oude-Tonge. “We zijn erg blij 
met deze oplossing voor de leden uit Oude-Tonge 
en het oostelijk deel van het eiland. Ze kunnen nu 
weer dichter bij huis boeken lenen en terugbrengen. 
Al onze vestigingen waren al enige tijd open, maar 
in Oude-Tonge was dat helaas nog niet mogelijk. 
Zodoende zijn we gaan nadenken over een alternatief 
en daarna ging het heel snel. Drie weken lang is er 
keihard gewerkt om van dit leegstaande pand een 
mooie, volwaardige vestiging te maken. Niet alleen 
door medewerkers van BZHD, maar ook door 
vrijwilligers, medewerkers van de gemeente, de buren 
op het Dabbehof en niet te vergeten de mensen van 
Goed voor Goed. En het resultaat mag er zeker zijn.”

Snelle actie
Berend-Jan Bruggeman was het roerend met 
Okker eens. “Deze pop-up bibliotheek is echter 
niet ontstaan uit luxe, maar door het uitbreken van 
het coronavirus”, zei hij. “Toch heeft het virus ook 
mensen tot elkaar gebracht en dat zie je hier terug. 
Er is snel en adequaat gezocht naar een oplossing 
en er is meteen actie ondernomen. Binnen enkele 
weken is er een prachtige vestiging ontstaan. Ik ben 
zeer trots op alle mensen die zich hiervoor hebben 
ingezet. Nu zijn de boeken weer bereikbaar voor 
iedereen die ze willen lezen. Aan de andere kant 
vermoed ik dat de bewoners van Ebbe en Vloed de 
aanloop wel zullen missen. We zullen echter moeten 

Afgelopen dinsdag openden Kristi Okker, coördinator van de 
Bibliotheek Zuid-Hollandse Delta ( BZHD) en wethouder Berend-Jan 
Bruggeman de pop-up bibliotheek aan Dabbehof 40 in Oude-Tonge. 
Het pand wordt tot eind van dit jaar gebruikt voor het innemen en 
uitlenen van boeken, omdat de vestiging in Ebbe en Vloed nog steeds 
niet toegankelijk is vanwege het coronavirus. Een mooie, maar vooral 
ook een welkome oplossing voor de leden van de bieb. 

afwachten hoe dit in de toekomst 
zal verlopen.” De wethouder 
voegde er tot slot aan toe, dat 
het college juist die morgen de 
plannen voor 2021 betreffende 
de bibliotheek had goedgekeurd. 
“Goeree-Overflakkee is dus ook 
volgend jaar weer verzekerd 
van deze mooie voorziening in 
verschillende dorpen.”

Prachtige aanvulling
Na de opening kon iedereen 
binnen lopen om een kijkje 
te nemen en daar werd goed 
gebruik van gemaakt. Doordat 
er geen boekenkasten staan, is 
de grote collectie boeken per 
genre uitgestald op diverse tafels. 
De boeken komen grotendeels 
van vestigingen uit het hele 
land en dus niet alleen vanuit 
Ebbe en Vloed. Er is een leuke 
kinderhoek gecreëerd en er zijn 
diverse leestafels uit grootmoeders 
tijd, die beschikbaar zijn gesteld 
door Goed voor Goed. Op de 
muren zijn prachtige teksten en 
gedichten aangebracht. Helaas 
ontbreekt de selfservice, maar 
dat was te kostbaar om voor 
enkele maanden te realiseren. 

Tijdens de openingsuren zullen er 
daarom medewerkers aanwezig zijn, 
die zorgen voor het uitlenen van de 
boeken. Het is ook mogelijk om via 
de website een boek te reserveren en 
in Oude-Tonge op te halen.

De bezoekers waren allemaal erg 
enthousiast en de meesten zeiden te 
hopen, dat de pop-up bibliotheek hier 
ook in de toekomst zal blijven. Een 
prachtige aanvulling in het centrum 
van Oude-Tonge. Kristi Okker, 
wilde daar echter geen uitspraken 
over doen. “Het is echt als tijdelijke 
oplossing bedoeld, dus we blijven hier 
in principe tot eind van het jaar. We 
wachten af hoe het coronavirus zich 
ontwikkelt en aan de hand daarvan 
zullen we daarna verder kijken.”

Vanwege de opening heeft de 
bibliotheek een kortingsactie op het 
abonnement. Nieuwe leden betalen 
het eerste jaar 30 euro voor een 
standaardabonnement. Voor een 
abonnement met e-books betaal je 
het eerste jaar 34,50. De actie loopt 
tot 1 september. Meer informatie kan 
men krijgen bij de balie. De pop-up 
bibliotheek is geopend op dinsdag, 
woensdag en vrijdag van 13.00 tot 
17.00 uur en op zaterdag van 10.00 tot 
12.00 uur.

Oude-Tonge heeft eigen 
pop-up bibliotheek

Er is snel 
en adequaat 
gezocht naar 
een oplossing

Oude-Tonge

Mirjam Terhoeve

Kristi Okker van Bibliotheek Zuid-Hollandse Delta 
en wethouder Berend-Jan Bruggeman bij de pop-up 
bibliotheek in Oude-Tonge (Foto: Mirjam Terhoeve).
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UFA sorteert 
voor de markt

Toekomstgericht
Door de toenemende vraag vanuit de markt naar sortering 
in verschillende grootte-klasses, besloot UFA een nieuwe 
meertrapszeef te plaatsen. Na een intensieve marktoriëntatie, 
waarbij gekeken is naar functionele logistiek, moderne 
technologie, hygiëne- en duurzaamheidsaspecten, is de 
verbouwing het afgelopen jaar gerealiseerd. UFA beschikt 
nu over een moderne faciliteit waarbij rekening is gehouden 
met toekomstige hygiëne-en klimaateisen, optimale 
werkomstandigheden en uitbreiding van de activiteiten. 
Vorige week is de nieuwe garnalensectie opgeleverd en 
deze week zijn de eerste garnalen in drie grootte-klasses 
gesorteerd en geleverd aan de kopers.

Organisatie
United Fish Auctions is een grote en vooruitstrevende 
visafslagorganisatie in Nederland met visafslagen in 
Scheveningen, Colijnsplaat en Stellendam. Jaarlijks wordt 
via de UFA-visafslagen 13.000 ton verse Noordzeevis en 
garnalen verkocht, deze vinden via de afslagen hun weg naar 
groothandel en horeca. Naast de Nederlandse visafslagen 
zijn er samenwerkingsverbanden met visafslagen in 
Zweden en Denemarken. UFA is eigenaar van het Visserij-
innovatiecentrum Zuidwest-Nederland in Stellendam. (Jaap 
Ruizeveld)

Deze week heeft United Fish Auctions in 
de visafslag in Stellendam een nieuwe 
meertrapszeef in productie genomen om de 
volledige garnalenruimte te optimaliseren. In 
de visafslag was er al lange tijd een zeeflijn 
voor garnalen aanwezig. Aanvoerders bieden 
deze culinaire delicatesse, die bekend 
staat om zijn bijzondere smaak, aan bij de 
zeeflocatie waar de maatse garnalen uit de 
partijen worden gesorteerd, waarna deze 
beschikbaar zijn voor de markt.

Stellendam

Meisje (4)  
vermist op strand

Ouddorp

Op het strand bij Ouddorp was gisteren (donderdag) 
enige tijd een meisje van 4 jaar vermist. Ze was 
gaan spelen met een aantal andere kinderen, 
waarna ze uit het zicht verdween. De politie en de 
brandweer zetten een zoekactie op touw. Die had 
gelukkig al vrij snel resultaat, het meisje werd in 
goede gezondheid aangetroffen.

Goeree-Overflakkee

Geen lokaal routeplan 
coronatijd, gemeente 
volgt rijksoverheid
Op schriftelijke vragen van de PvdA-fractie 
over de lokale invulling van het routeplan 
van de rijksoverheid om stap voor stap in 
de na-coronatijd te komen, stelt het college 
dat het gemeentebestuur hiervoor geen 
lokaal routeplan heeft ontwikkeld. Zij geeft 
successievelijk invulling aan het genoemde 
rijks routeplan.

Door Jaap Ruizeveld

Ook wilde de PvdA weten op welke wijze burgers, met name 
de jonge inwoners, bij dit onderwerp worden betrokken. 
Het college geeft aan dat het landelijk plan duidelijk is en 
prima toepasbaar op de gemeentelijke situatie. De gemeente 
sluit aan bij de landelijke uitingen. Zoveel als mogelijk is, 
worden inwoners hierbij betrokken. Niet eiland-breed, maar 
toegespitst op de doelgroepen. Voorbeeld: als de genomen 
maatregelen rondom de sport worden versoepeld, heeft het 
college nauw contact en overleg met de sportverenigingen.

Het ambtelijk aanspreekpunt fungeert als vraagbaak en de 
verenigingen weten dit volgens het college prima te vinden. 
Ook bestuurlijk is hier aandacht aan besteed. Datzelfde 
geldt bij de verruiming van de onderwijsmogelijkheden. 
De gemeentelijke contactpersoon onderwijs heeft in 
deze coronaperiode nauw contact met het onderwijsveld. 
Wekelijks is aan de stuurgroep een beeld geschetst wat er 
binnen het onderwijs speelde.

Op een andere vraag van de PvdA over bereik kwetsbare 
groepen, stelt het college dat zij overweegt een lokaal 
'coronadashboard' te starten. Dit voor de meest kwetsbare 
groep en die aan te vullen voor andere groepen. Zo hebben 
de scholen de leerlingen in beeld die niet altijd deelnemen 
aan de digitale lessen. Het Team Jeugd en Gezin weet wat er 
speelt bij cliënten die aan hun zorgen zijn toevertrouwd.

www.arensmanuitvaart.nl

0187 - 491396 
Stoofweg 24, 3253 MA  Ouddorp

Willem Grinwis, Arie-Jaap Arensman, 
Linda Hollestelle-Oosterwijk & Leendert van der Werf

Na een periode van afnemende krachten heeft de Heere van 
ons weggenomen onze geliefde zwager, oom en oud-oom

Hannie van Steenbergen
echtgenoot van Nel van Steenbergen-Hoek

in de leeftijd van 81 jaar.

Wij wensen Nel en haar gezin veel sterkte toe.

H. Hoek-Hop

G. Verhage-Hoek
J. Hameeteman

Jac. v.d. Wende-Hoek

Chr. P. van Lenten-Hoek
G. van Lenten

Neven en nichten 

In liefde gedenken wij die ons voorgingen.

21 juli 2020

Als leven lijden wordt,
is sterven vrede.

Omdat wij dankbaar zijn voor alle liefde, trouw en zorgen 
gedurende een lang leven, zijn wij nu verdrietig dat van 
ons is heengegaan mijn lieve man, onze zorgzame vader, 
schoonvader en opa

Johannes van Steenbergen
- Hannie -

in de leeftijd van 81 jaar.

Nel van Steenbergen-Hoek

Fini en Krijn
Rosalie 
Barry

Martin en Marjan

21 juli 2020
Philipshoofjesweg 53
3247 XR  Dirksland

Er is gelegenheid tot condoleren op maandag 27 juli van 
19.00 tot 20.00 uur in verenigingsgebouw “De Schakel”, 
Beatrixlaan 31 te Dirksland.

De crematieplechtigheid zal in besloten kring plaatsvinden.

 - Geen bezoek aan huis -

Zij die geen persoonlijke kennisgeving hebben ontvangen, 
kunnen deze advertentie als zodanig beschouwen.



Verschillende politieke partijen op Goeree-Overflakkee 
hebben in de afgelopen tijd het college gevraagd 
bij ontwikkeling van wijken en of bij bijvoorbeeld 
rioolwerkzaamheden zorgvuldig aandacht te schenken 
aan de mogelijkheden voor goed bereikbare en 
‘veilige’ speelmogelijkheden in buitenruimte en 
voor ontmoetingsplaatsen. Dit afhankelijk van drie 
te onderscheiden doelgroepen: kinderen, jeugd en 
jongeren.

Onderzoek naar visstand regionale wateren

'Samenwerken en zoeken naar oplossingen 
voor speelmogelijkheden in buitenruimte'

Het college heeft via een informatieve brief op de lijst Mededelingen 
bij de raadsvergadering van 16 juli 2020 niet alleen nadere gegevens 
aangereikt bij dit onderwerp maar ook een aantrekkelijk overzicht 
verstrekt van de ontwikkelingen die in de verschillende dorpskernen 
inmiddels hebben plaatsgevonden en voorzieningen die zijn gerealiseerd. 
B en W geven aan dat in 2017 de nota speelvoorzieningen is vastgesteld 
en dat bij verwerken van de gegevens bleek dat in iedere kern toen 
voldoende speel- en ontmoetingsplaatsen voor genoemde doelgroepen 
waren opgenomen

Leidraad
De uitgangspunten zoals deze in de nota zijn verwoord, zijn de 
leidraad voor de werkwijze van de ambtelijke werkgroep speel- en 
ontmoetingsplaatsen, met de opmerking dat de doelgroep Jongeren zeker 
in de grotere kernen aandacht vraagt. Er zijn sinds het vaststellen van 
de nota en nu geen locaties verwijderd. Wel zijn er locaties gerenoveerd, 
uitgebreid en/of bijgekomen, zo geeft het college nog eens aan.

Oplossingen zoeken
De actieve werkgroep speel- en ontmoetingsplaatsen bestaat uit 
beleidsadviseurs vanuit Leefbaarheid & Wijk en Kern- en buurtgericht 
werken. Zij draagt zorg voor de algehele coördinatie van inspectie, 
beheer en onderhoud en daaruit voortvloeiende vervangingsopgave. 
Daarnaast bespreekt de werkgroep meldingen en verzoeken van derden 
(onder meer kinderen en/of ouders/verzorgers en dorpsraden) en 
adviseert collega’s bijvoorbeeld bij de nieuwe ruimtelijke plannen en 
overlast bij speel- en ontmoetingsplaatsen. Gezamenlijk wordt naar een 
passende oplossingen gezocht.

Tijdens het onderzoek vangen 
medewerkers van ecologisch 
adviesbureau ATKB de vissen, 
onderzoeken ze en zetten ze 
daarna levend weer terug. Bij 
deze werkzaamheden wordt 
uitgebreid rekening gehouden met 
de conditie van de dieren en de 
weersomstandigheden. Zo wordt 
er bij warm weer volgens een 
tropenrooster gewerkt, worden de 
vissen in grotere kuipen met extra 
beluchting gehouden en vinden de 
onderzoeken zo veel mogelijk in 
de schaduw plaats.

Dorpsraad
Bij bijna iedere Dorpsraad is 
aandacht voor de mogelijkheden 
voor kinderen, jeugd en jongeren 
om buiten te spelen, sporten en 
te ontmoeten en men staat open 
voor verzoeken uit het dorp. 
De beleidsadviseurs kern- en 
buurtgericht werken spelen hier 
een verbindende rol in.

Naast de dorpsraden wordt 
door de werkgroep ook nauw 
samengewerkt met onder andere 

Jongerenwerk en de regisseur Jeugd en Veiligheid, zodat ook wensen 
van deze specifieke doelgroepen de werkgroep bereiken en gezamenlijk 
kan worden bekeken wat de mogelijkheden zijn. Het college stelt dat 
de speelgelegenheden over het algemeen goed en veilig bereikbaar zijn. 
Veiligheid is echter wel een subjectief begrip. De ene ouder laat zijn 
kind vrijer dan een andere ouder. De leeftijdscategorie is daarbij ook 
een bepalende factor. Voor kinderen tot en met vier jaar is de speelplek 
een plaats waar hij of zij alleen onder begeleiding van een oudere veilig 
naar toe kan. Naarmate de kinderen ouder worden, kunnen en mogen ze 
zelfstandig naar de (grotere) speelplekken.

De overzichtslijst van speel- en ontmoetingslocatie per dorpskern 
staat op de gemeentelijke site bestuur vergaderkalender 16 juli onder 
Ingekomen Stukken en mededelingen.

Regio

Hele zomer
Het veldonderzoek in Dordrecht is onderdeel van een groter geheel, 
waarbij in totaal 43 watergangen worden bemonsterd. Dit zijn locaties 
die aangemerkt zijn als waterlichaam in de KaderRichtlijnWater (KRW). 
Met dit onderzoek naar de visstand geeft Hollandse Delta invulling 
aan de Europese KRW-regels voor de waterkwaliteit. In mei waren de 
Gaatkensplas en de Koedoodse Plas in Barendrecht als eerste aan de 
beurt. Later deze zomer volgen onder meer de Waal bij IJsselmonde, de 
havens Dirksland en Stellendam, en het Oudeland van Middelharnis. In 
september en oktober zijn tot slot de watergangen in Hoeksche Waard en 
op Voorne-Putten aan de beurt.

Ambitie
Heemraad watersysteem en klimaat Johan van Driel benadrukt het 
belang van dit onderzoek: “Het is mijn ambitie om de opgave die we 
hebben op het gebied van waterkwaliteit te versnellen. Daarvoor moeten 

Onderzoekers van waterschap Hollandse Delta zijn sinds dinsdag 21 juli op 
pad om te kijken hoeveel en welke vis er in het water in de regio leeft. Dit 
is belangrijk om te weten, want de visstand zegt iets over de waterkwaliteit. 
Later deze zomer komen de onderzoekers ook naar Dirksland, Stellendam en 
Middelharnis.

Goeree-Overflakkee
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we weten hoe we er nu voor staan en dit onderzoek levert daaraan een 
belangrijke bijdrage.” De resultaten van het onderzoek worden eind 2020 
verwacht.



Nee, hij is niet mee geweest naar Bilthoven, waar 
boeren afgelopen woensdag bij het RIVM een 
trekkerloos maar luid protest lieten horen. “Ik heb 
er geen tijd voor en ik voel me niet geroepen om 
bij het RIVM te beargumenteren of het rekenmodel 
voor stikstofuitstoot in orde is”, zegt Van Adrichem ’s 
avonds aan de keukentafel in Dirksland. Of er andere 
Flakkeese boeren in Bilthoven zijn geweest, weet hij 
niet. Het blijkt in ieder geval niet uit de sociale media 
die hij raadpleegt op zijn telefoon.

Eerder demonstreerde Peter van Adrichem wel. 
Dat was op 1 oktober vorig jaar. “We zijn toen met 
een grote groep Flakkeese agrariërs met trekkers 
en een bus naar Den Haag geweest. Een man of 
zestig, akkerbouwers en melkveehouders. Er moest 
eens wat gebeuren, vond ik. Er moest eens een keer 
geluisterd worden. Daarna hebben alle partijen om 
de tafel gezeten. Er is geluisterd en gepraat, gepraat, 
gepraat. En toen kwam het beleid uit de hoge hoed. 
Daaruit blijkt dat er met dat luisteren en praten niets 
is gedaan.”

Pijnpunten
Van Adrichem ziet twee grote pijnpunten. Het 
eerste is dat de uitstoot van stikstof in de agrarische 
sector omlaag moet om bouwers van woningen en 
wegen de ruimte te geven te bouwen én dus stikstof 
uit te stoten. “Dat is een onjuiste uitwisseling. Er is 

Alsof een bakker te horen krijgt dat hij bepaalde ingrediënten 
niet meer mag gebruiken bij het bakken van brood. De 
voermaatregel voor melkveehouders, die per 1 september 
ingaat als het aan minister Schouten ligt, heeft veel kwaad 
bloed gezet. “Die maatregel moet van tafel, want die slaat 
nergens op”, vindt de Flakkeese agrariër Peter van Adrichem. 

een fundamenteel verschil tussen de 
bouw en de agrarische sector, waar de 
stikstofuitstoot een onderdeel is van de 
kringloop. Kijk je alleen naar de uitstoot, 

dan vergeet je een heel deel van de 
agrarische kringloop: het deel waarin 
stikstof juist wordt vastgelegd.”
Eerder lichtte Peter van Adrichem de 
kringlooplandbouw toe in deze krant. 

Hij is een van de boeren op Goeree-
Overflakkee die actief bezig zijn koolstof 
vast te leggen.

Dan het tweede pijnpunt: de 
voermaatregel. Eiwitrijk krachtvoer, 
zoals soja en biks, is vanaf 1 september 
verboden. Het eiwitgehalte van het 
aangekocht krachtvoer mag niet hoger 
zijn dan 16,4 tot 19,1 procent, afhankelijk 
van grondsoort. Ter vergelijking, soja 
bevat bijvoorbeeld 44 procent eiwit. 
Die verlaging zou leiden tot minder 
ammoniakuitstoot en daardoor minder 
stikstofuitstoot.

Voor melkveehouders is het de vraag 
hoe ze door deze rantsoenering de 
gezondheid van de koeien en de 
productie van de melk op peil kunnen 
houden. Van Adrichem: “Wij gebruiken 
grondstoffen van eigen land voor de 
voeding: gras en mais. Hoeveel we aan 
soja, biks en raap toevoegen om aan de 
15, 16 procent eiwit in het totale rantsoen 
te komen, varieert per dag. We sturen 
het rantsoen dagelijks bij aan de hand 
van parameters in de melk: is er meer of 
minder eiwit nodig? De samenstelling 

van het voer varieert en is ook bij elke 
veestapel in Nederland anders.”

Niet meer sturen
Daar past dus geen algemene 
voermaatregel bij die soja, biks en raap 
verbiedt. Wat de boeren extra steekt is 
dat hun vakmanschap terzijde wordt 
geschoven. “Ik mag niet meer sturen. Wat 
mag ik dan nog wel? Dit is een belangrijk 
deel van mijn vak, van wat ik doe. Dat 
kun je toch maar niet zo onmogelijk 
maken?”, zegt Peter van Adrichem.

Hoe het verder moet? 1 september komt 
met rasse schreden dichterbij. “Ik kan 
me niet voorstellen dat het doorgaat”, 
zegt Van Adrichem, die de voermaatregel 
kenschetst als ad hoc en bovendien 
ernstige twijfels heeft over het beoogde 
resultaat: meer woningen en bredere 
wegen. Misschien moeten zijn koeien 
straks meer gras te eten krijgen om de 
gezondheid en de melkproductie op peil 
te houden, maar dat is niet eenvoudig te 
bewerkstelligen op deze korte termijn.

"Voermaatregel  
voor melkvee  
slaat nergens op"

Ik kan 
me niet 

voorstellen 
dat het 

doorgaat
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Dirksland

Kees van Rixoort

Melkveehouder 
Peter van Adrichem 
tussen zijn koeien.
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Dit najaar wordt aan de gemeenteraad een visie 
en actieplan aangeboden waarin de actuele stand 
van zaken rond de bedrijventerreinen op het 
eiland is opgenomen. In de visie wordt gekeken 
naar herstructurering van bestaande terreinen, 
transformatie van verouderde terreinen en eventueel 
aanleg van nieuwe terreinen, zodat de gemeente 
Goeree-Overflakkee voldoende ruimte kan bieden aan 
nieuwe bedrijven en bestaande bedrijven kan blijven 
faciliteren.

Gemeenteraad krijgt eind van dit jaar  
visie en actieplan bedrijventerreinen 

Het college geeft aan dat in 2018 door de gemeente in aanvulling op de 
beleidsarme behoefteramingen bedrijventerreinen van de provincie Zuid-
Holland een kwalitatief verdiepingsonderzoek is uitgevoerd. Dit onderzoek 
wees toen uit dat op korte termijn niet overal op het eiland voor ieder type 
werkmilieu voldoende ruimte beschikbaar is. Dat betekent dat de komende 
jaren op een aantal locaties meer ruimte voor bedrijven gereserveerd moet 
worden. Dit kan onder meer door herstructureren en transformeren van 
locaties.

Cijfers updaten
In aanvulling op het genoemde kwalitatieve verdiepingsonderzoek begon 
de gemeente in 2019 met het opstellen van een visie en actieplan. De 
planning was deze documenten eind van dat jaar te kunnen presenteren. 
Echter, de verkoop van bedrijfsgrond kwam in een stroomversnelling 
waardoor ervoor werd gekozen de cijfers van het beschikbare areaal 
bedrijfsgrond eerst te updaten alvorens de visie aan te bieden. Ook waren 
de uitkomsten van de uitgevoerde vitaliteitsscan van de Zuid-Hollandse 
bedrijventerreinen pas later beschikbaar.

Integrale aanpak
Uit de update vraag en aanbod bedrijventerreinen Goeree-Overflakkee 

2020 blijkt dat voor de periode 
2020-2040 de ruimtebehoefte 
op bedrijventerreinen op het 
eiland 23,5 tot 35,5 hectare is. Het 
toekomstig uitgeefbare aanbod in 
de gemeente is ruim 16 hectare. 
Met 10,3 hectare aanbod beschikt 
Bedrijvenpark Oostflakkee 

momenteel over twee derde van het totale aanbod op Goeree-Overflakkee. 
Daarnaast ligt 4,7 ha bedrijfsgrond specifiek bestemd voor agrarische 
doeleinden op locatie de Tram te Nieuwe-Tonge. Op basis van de update 
vraag en aanbod wordt de visie met bijbehorend actieplan nu opgesteld. 
Dit gebeurt met een integrale aanpak waarin diverse aspecten tegen elkaar 
worden afgewogen zoals ruimtegebruik, landschap en mobiliteit. Ook wordt 
hier wet- en regelgeving bij betrokken zoals de stikstofproblematiek. Deze 
visie wordt een van de bouwstenen van de omgevingsvisie.

Goeree-Overflakkee

Jaap Ruizeveld

Gewapend met een afvalzak trok de SGP-fractie van 
Goeree-Overflakkee afgelopen woensdagavond eropuit om 
samen met een aantal enthousiaste mensen van het eiland 
een deel van het strand en de duinen langs te gaan om 
zwerfafval op te ruimen. Met dit actieve werkbezoek liet de 
fractie zich informeren over het zwerfafvalprobleem. 

SGP-fractie in actie tegen zwerfafval

Enthousiast vertelde Marcel Brevé over zijn drive om afval in de buitenruimte op 
te ruimen. Hij spreekt liever van grondstoffen. "Het hoort er niet, alles wat leeft 
heeft er last van en we weten niet wat het doet met onze gezondheid." Hij hoopt 
dat mensen zich meer bewust worden van dit probleem en zelf netjes hun ‘afval’ 
opruimen. Op het stuk strand is dan ook een mix van die grondstoffen te vinden. 
Na een uur struinen door de duinen, blijkt dat de groep circa 300 liter afval heeft 
verzameld.
Een harde kern van 8 à 9 personen gaat er regelmatig op uit om afval uit 
de buitenruimte te verzamelen. Soms wordt een actie opgezet om met een 
grotere groep delen van natuurgebieden te schonen. "Van belang is dat er een 
mentaliteitsverandering op gang komt en mensen geen afval achterlaten, maar 
juist zelf opruimen", zegt Marcel Brevé.
De SGP-fractie laat weten blij te zijn dat mensen zich betrokken weten, ook op dit 
terrein, en op deze manier bijdragen aan een schone omgeving. "Een voorbeeld 
voor anderen!" Op de Facebookpagina van ‘Doe mee samen voor een schoon 
Goeree-Overflakkee’ zijn de resultaten van de acties te volgen.

Goeree-Overflakkee



De dorpsraad van Stellendam wil het dorp onder de 
aandacht brengen en beleving scheppen. Mede met het oog 
daarop is recent een drone met camera aangeschaft. “We 
willen de beeldvorming actualiseren”, zegt Adrie Tieleman, 
penningmeester en sinds kort waarnemend voorzitter. 
“Daarom gaan we het dorp en het havenkanaal visualiseren 
vanuit de lucht. Iedere maand filmen we een stukje en de 
filmpjes zetten we op de site. Plaatselijke verenigingen 
kunnen ook gebruikmaken van de drone. Evenals andere 
dorpsraden op Goeree-Overflakkee. Wij bieden aan om 
tegen kostprijs met onze drone aan de slag te gaan.”

De beeldvorming actualiseren gebeurt ook door middel 
van de website. John van Item uit Dirksland, die optreedt 
als adviseur van de Stellendamse dorpsraad, heeft de site 
gerestyled en gaat zich ook bezighouden met het beheer 
van de inhoud. Informatie die over de datum is zal de 
websitebezoeker niet meer aantreffen, zo is de bedoeling. De 
site moet zich volgens de plannen ook gaan ontwikkelen als 
een platform voor het verenigingsleven in het dorp.

De dorpsraad van Stellendam is een vrij jonge ster aan 
het firmament. De oprichting was in 2017, pas drie jaar 
geleden. Dit op initiatief van de gemeente, die graag in elke 
dorpskern op het eiland een dorpsraad ziet als intermediair 
tussen dorp en bewoners. “Het is vrij intensief werk”, vindt 
Tieleman. “Je neemt als dorpsraad wel wat taken van de 

gemeente over, zowel bestuurlijk als ambtelijk. Dat is ook 
de bedoeling, maar het wordt wel eens onderschat. Je hebt 
goede vrijwilligers nodig om de boel draaiend te houden. 
Dat is tot nog toe wel gelukt in Stellendam.”

Stichting/vereniging
“Het toenmalige bestuur heeft bij de oprichting gekozen 
voor de stichtingsvorm. Dat gaan we nu veranderen. In 
oktober wijzigen we de dorpsraad in een vereniging”, aldus 
Tieleman. “Dat doen we om meer openbaarheid te creëren. 
Als dorpsraad moet je transparant zijn. Als stichting kun je 
wel een bewonersavond organiseren, maar daarmee houdt 
het op. Je hebt geen binding met leden. Als vereniging 
wel. En dan gelden ook de democratische principes dat je 
bestuursleden kunt kiezen en wegstemmen.”

Vanaf september houdt de dorpsraad een driemaandelijkse 
inloop voor bewoners. Ze kunnen daar zaken signaleren, 
ideeën naar voren brengen en problemen aankaarten. 

Dit moet de interactie tussen bewoners en dorpsraad 
verbeteren. En dat is nodig, want, zegt de waarnemend 
voorzitter: “Nu weten de mensen ons maar beperkt te 
vinden.”

Volgens Adrie Tieleman is Stellendam een bijzonder dorp. 
“Het is van een klein visserijdorp, met de zelfstandigheid die 
daarbij hoort, uitgegroeid naar een forensendorp. Er is deels 
een authentieke bevolking, die het visserijverleden nog kent, 
en deels een bevolking van forensen, die er wonen en ergens 
anders werken. Dat heeft gevolgen, je ziet verschillen in de 
dorpsgezindheid.”

In zo’n al dan niet bijzonder dorp kan de dorpsraad van 
alles oppakken wat ten goede komt van de bewoners en 
het dorp. Speelvoorzieningen als een pingpongtafel en 
goaltjes realiseren aan de Botter, bijvoorbeeld. Een nieuwe 
bestemming zoeken voor het urinoir dat tot voor kort 
vlak bij ’t Wapen van Stellendam stond. De rotonde met 
die ene boom aanpakken. Filmpjes maken die het dorp 
promoten. Tieleman: “De laatste tijd hebben we ons door 
de coronacrisis niet zo gemanifesteerd. Hoewel dorpsraden 
in zo’n tijd ook een functie zouden kunnen hebben. Die is 
nu anders ingevuld, bijvoorbeeld door Stichting ZIJN. Of 
die invulling goed was? Stichting ZIJN concentreert zich 
vooral op Middelharnis en Sommelsdijk, terwijl ze worden 
gefinancierd door alle eilanders. Op ons dorp is Stichting 
ZIJN eigenlijk onzichtbaar…”

Haven/havenkanaal
Waar de dorpsraad van Stellendam zich intensief mee 
beziggehouden heeft – en nog altijd mee aan de gang 
is – is het beleefbaar maken van de oude haven en het 
havenkanaal. Dit gebeurt in het kader van de Erfgoedlijn 
Goeree-Overflakkee, deels met subsidie van de provincie 
Zuid-Holland, die op deze manier het eilandelijke 
cultuurhistorisch erfgoed een impuls wil geven.

Tieleman zegt dat de vergunning voor plaatsing van 
‘het rode licht’ onderweg is. Het licht is een replica van 
de lichtopstand die voorheen aan de monding van het 
havenkanaal stond. “Door de woelmuis hebben we een jaar 
vertraging opgelopen”, wijst de waarnemend voorzitter op 
de inventarisatie die nodig was om vast te stellen hoe het 
gesteld is met de fauna op deze locatie. “En het heeft ook 
aardig wat gekost.” Bij het rode licht komt een grote zitbank 
om te verpozen.

Aan de oude haven komt een boot om in te spelen en in te 
lunchen. De dorpsraad heeft bij de basisscholen in het dorp 
een ontwerpwedstrijd uitgeschreven om dit nieuwe attribuut 
kunstzinnig te verfraaien. Het uiteindelijk geselecteerde idee 
is de basis voor een verdere uitwerking door een eilandelijke 
kunstenaar. Op het programma staat ook het planten van 
een keur aan bomen, op dezelfde locatie, “zodat de vlinders 
weer gaan vliegen in Stellendam”.

Dit jaar krijgt bovendien het jaagpad aan de westerkant 
van het havenkanaal een opknapbeurt. De oneffenheden 
verdwijnen en er komt een net schelpenpad voor terug, met 
een graskant voor het uitlaten van honden. Aan de andere 
kant van het water bekostigt de dorpsraad het opkalefateren 
van de kaden en de treden die daar zijn gevonden, en 
die straks een onderdeel zijn van de nieuw aan te leggen 
paddenroute.

De dorpsraad is ook actief als belangenbehartiger. Dat blijkt 
bijvoorbeeld uit het pleidooi voor behoud van het zwembad 
in Stellendam. “Essentieel voor het dorp, vindt de dorpsraad. 
Het college stelt de gemeenteraad voor het zwembad in 
Stellendam te handhaven en elders op het eiland een tweede 
zwembad te realiseren. Dat zou wat mij betreft niet in het 
midden van Goeree-Overflakkee moeten komen, maar 
aan de oostkant, in Oude-Tonge. Dan heb je een goede 
geografische spreiding en laat je zien dat je ook voor die 
kant van het eiland wat doet. Behalve de restauratie van het 
fort gebeurt daar weinig. Een zwembad in Oude-Tonge is 
ook een goede stimulans voor het toerisme op dat deel van 
Goeree-Overflakkee”, zegt Tieleman.

Hij voegt eraan toe dat het Stellendamse zwembad een 
gevoelig punt is in het dorp. “Het is destijds geschonken 
door de aannemer van de Haringvlietsluizen”, aldus 
Tieleman. “We moeten er veel energie in steken om het bij 
de ambtelijke staf van de gemeente te laten doordringen 
dat er een dorpsraad is waarmee je eerst moet overleggen 
voordat je wat gaat roepen.” Dat punt is gemaakt, zegt 
de waarnemend voorzitter. “Onze boodschap is wel 
aangekomen…”

"Wij willen de beeldvorming 
van Stellendam actualiseren"

Stellendam

Je rijdt er zomaar langs. Op de rotonde afslaan richting Stellendam, gewoon om 
het dorp eens te bekijken, dat gebeurt weinig. Te weinig, vindt de dorpsraad. 
Daarom is er een plan in de maak om deze entree aan de zuidkant van Stellendam 
uitnodigender te maken. Hoe? Dat moet de passant nog afwachten. Maar zeker is 
dat de rotonde met die ene boom in het midden er heel anders gaat uitzien. 

Dorpsraden op G-O8

Tekst en foto: 
Kees van Rixoort

Samenstelling 
dorpsraad Stellendam
Het bestuur bestaat momenteel uit vier 
personen:

- Adrie Tieleman, waarnemend voorzitter  
    en penningmeester
- Lenie van Erkelens, secretaris
- Lisa Boutkan
- Mariëtte Klijn



284 bedrijven
Wat in de beeldvorming ook nog enige 
actualisering behoeft, is het gegeven 
dat Stellendam veel bedrijvigheid telt. 
Adri Tieleman heeft 284 bedrijven 
geteld in en rond het dorp. “Stellendam 
is een economische motor. Daar 
mag meer aandacht voor zijn.” Die 
aandacht probeert de dorpsraad te 
genereren. Zo ook voor de visserij en 
het visserijonderwijs, dat gaat stoppen 
in Stellendam. “Een slechte zaak.” Een 
andere slechte zaak die Tieleman niet 
ongenoemd wil laten – “een ernstig 
punt” – is de vernielzucht op de Slikken. 
“Daar is voor tienduizenden euro’s schade 
veroorzaakt.”

Veel positiever is dat Stellendam 
een grotere rol gaat spelen in de 
energietransitie op Goeree-Overflakkee. 
Het dorp is door de gemeente 
uitgekozen om als pilot te fungeren, 

Mensen 
weten ons 

nog te 
weinig te 
vinden

Adrie Tieleman (rechts) en adviseur John van Item bij het Watersnoodmonument.

overeenkomstig wat er op dit gebied gaande is in Stad 
aan ’t Haringvliet.
Adrie Tieleman is er blij mee. Zoals hij ook blij is met 
de kwaliteit van de relatie tussen het gemeentebestuur 
en de dorpsraad. “De verstandhouding met het 
college is heel goed. En die met de ambtelijke staf 
die de dorpsraden begeleidt ook. En toen hield het 
op…”, waarmee de waarnemend voorzitter doelt op 
de relatie met de rest van het ambtelijk apparaat en de 
gemeenteraad, die voor verbetering vatbaar zou zijn.
“Waaruit dat blijkt? Ik geef als voorbeeld de regels 
die tijdens de coronacrisis zijn ingevoerd rond het 

ophalen van oud papier en 
die nog niet zijn veranderd. 
Verenigingen, scholen en kerken 
mogen niet ophalen en lopen 
samen duizenden euro’s mis. Wij 
hebben dat aangekaart, maar er is 
tot nu toe niet geluisterd”, besluit 
Tieleman. Daarmee eens te meer 
illustrerend dat de dorpsraad van 
Stellendam een intermediair en 
belangenbehartiger is met een 
kritische blik.

VRIJDAG 24 JULI 2020 9

In een serie artikelen portretteert Eilanden-Nieuws de dorpsraden 
op Goeree-Overflakkee. Wat voeren ze uit, wat is er bereikt en welke 
plannen zijn er voor de komende jaren? En: hoe zijn de contacten met 
de bewoners van het dorp en met de gemeente? Deze week deel 3: de 
dorpsraad van Stellendam.
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De gemeente beschikt niet over een totaaloverzicht 
van bunkers op het eiland en weet ook niet wat 
de status (beschermd/onbeschermd) is van deze 
bunkers. Dit meldt het college – naar aanleiding van 
vragen uit de gemeenteraad – in een informatieve 
brief opgenomen op de lijst Mededelingen aan de 
gemeenteraad (16 juli). Het gemeentebestuur heeft 
W02GO en bunkerexpert Jeroen Rijpsma gevraagd om 
met een inventarisatie te komen. 

Geert-Jan Grootenboer verdient 
€ 200 voor KiKa bij TuintjesmarktLyondellBasell schenkt 2.146,79 euro 

aan Voedselbank Goeree-Overflakkee

Expert gaat bunkers op 
het eiland inventariseren

Het gemeentebestuur heeft voorgesteld een inventarisatierapport 
te maken waarin alle informatie van de nog bestaande bunkers 
staat. Daarnaast volgt er dan een waardenstelling van deze objecten. 
De opdracht voor een inventarisatie wil het college op korte 
termijn verlenen. Eventueel volgt uit het rapport een aanwijzing 
als gemeentelijke monument volgens de Erfgoedverordening of 
een bescherming in het bestemmingsplan als karakteristiek object. 
Hierover dient het college een besluit te nemen.

Verkenning
Informatief geeft de gemeente aan dat destijds door Stichting Menno 
van Coehoorn rond 2000 een beperkte inventarisatie in de voormalige 
gemeente Goedereede is uitgevoerd. Deze verkenning leidde tot 
het aanwijzen van een aantal bunkers als gemeentelijk monument 

Het bedrag is onderdeel van 
een wereldwijde donatie van 
1,3 miljoen dollar om honger te 
bestrijden tijdens de wereldwijde 
pandemie. LyondellBasell 
ondersteunt hiermee 
voedselbanken in 17 landen en 
regio’s waar het bedrijf opereert. 
"Als gevolg van de pandemie is 
voedselzekerheid wereldwijd een 
groeiende zorg," zei Jörn Müller, 
site manager van LyondellBasell 
Moerdijk. "Veel mensen die 
misschien niet eerder hulp nodig 
hebben gehad, vertrouwen op 
lokale voedselbanken om voedsel 
op tafel te houden. Ik hoop dat 
onze donatie een bijdrage kan 
leveren om de druk te verlichten 
die voedselbankorganisaties voelen 
als gevolg van de toenemende 
vraag."

Afgelopen zaterdag heeft Geert-Jan Grootenboer uit 
Stellendam meegedaan met de Tuintjesmarkt aldaar en 
heeft daar samen met zijn familie 200 euro opgedaan 
voor KiKa. De opbrengst gaat in de collectebus van 
ambassadeur Kees Witte van KiKa. Hij vertelt: "Ik 
ben dinsdag langs geweest bij Geert-Jan om hem een 
certificaat te overhandigen en ook had hij een doos met 
plastic doppen en een doos met kroonkurken ingezameld 
voor KiKa. Hij vindt het superleuk om de doppen en 
kroonkurken in te zamelen voor KiKa. Zijn moeder gaf aan, 
dat als de mensen plastic doppen, kroonkurken en lege 
blikjes hebben, ze deze bij Geert-Jan mogen inleveren op 
de Voorstraat 62 in Stellendam."

op basis van vrijwilligheid 
van de eigenaren. In 2006 
hebben Jeroen Rijpsma en 
Peter Heijkoop in hun boek 
De Atlantikwall op Goeree; 
bunkers op de grens van land 
en water een duiding gegeven 
aan de geschiedenis van de 
aanleg van de Atlantikwall 
op Goeree-Overflakkee. De 
Stichting WO2GO beschikt 
over een goed beeld van 
de overgebleven bunkers 
op het eiland, zo geeft de 
gemeente aan. In 2017 is 
door het Rijk de bunker 
nabij de vuurtoren van 
Ouddorp als Rijksmonument 
aangewezen. Onduidelijk 
is of bij de aanwijzing 
van de Haringvlietsluizen 
tot Rijksmonument de 
schuilbunker ook beschermd 
is. De Rijksdienst voor het 
Cultureel Erfgoed kon daar 
nog geen uitsluitsel over 
geven.

Goeree-Overflakkee

Het doneren van fondsen om voedsel te leveren aan mensen in nood 
is slechts één manier waarop LyondellBasell heeft gereageerd tijdens 
deze pandemie. Zo doneerde LyondellBasell Nederland 1.375 kg 
materiaal voor de productie van gezichtsmaskers voor Nederlandse 
ziekenhuizen.

LyondellBasell’s producten worden gevonden in toepassingen 
die van cruciaal belang zijn voor de bescherming en het behoud 
van de gezondheid en veiligheid, zoals medische hulpmiddelen, 
beschermingsmiddelen, reinigingsmiddelen en diverse farmaceutische 
toepassingen. Het bedrijf blijft zijn klanten voorzien van een 
verscheidenheid aan materialen, waaronder polypropyleenharsen, 
die worden gebruikt voor de productie van gesmolten vezels voor de 
filtratie van gezichtsmaskers; masterbatch-producten worden gebruikt 
in ademende films voor beschermende pakken. Polypropyleen, 
ethyleenoxide en propyleenoxide worden gebruikt voor het maken 
van injectiespuiten, medische testkits, zepen, desinfecteermiddelen en 
andere producten.

LyondellBasell, een van de grootste kunststof-, chemische en raffinagebedrijven 
ter wereld, heeft in totaal 80.000 dollar (ruim 68.500 euro) gedoneerd aan 
Nederlandse Voedselbanken om mensen te helpen die getroffen zijn door het 
coronavirus. Voedselbank Goeree-Overflakkee ontving daarom afgelopen dinsdag 
2.146,79 euro via de LyondellBasell-vestiging in Moerdijk.

Stellendam

Goeree-Overflakkee

Jaap Ruizeveld



Nog éénmaal zijn jl. dinsdag de veteranen uit de strijd om een vaste oeververbinding voor Goeree-Overflakkee "officieel" terug geweest op de plaats van 
handeling: de Haringvlietbrug. Aan het hoofd de 84-jarige P.D. Sieling die, getooid met een royale Franse baret, leek op een oud-strijder die met de glans 
van de overwinning in de ogen zijn werk van toen bezag. Dinsdag was de dag waarop het Rijk contractueel de Haringvlietbrug van de N.V. Brugverbinding 
Haringvliet overnam, waartoe in Ooltgensplaat de formaliteiten werden vervuld. Voor de mannen van het eerste uur was het meer dan dat! Pieter Dirk Sieling 
hees – als laatste particuliere handeling – bij de toegang tot de brug de nationale driekleur. Een mooiere handeling was niet denkbaar geweest; 't was 
Neêrlands vlag die haar groten meest eervol ten afscheid groette. De bouwsom van de brug was 51 miljoen gulden en de overnamesom 41.7 miljoen.

Op de foto v.l.n.r.: Minister Westerterp, burgemeester Van der Harst, dhr. Sieling en kantonnier Van der Stel.

Overname van de Haringvlietbrug 
voor het Rijk een goeie koop!Uit de krant van

Uit de krant van

1975

1935

VRIJDAG 24 JULI 2020 11



12



VRIJDAG 24 JULI 2020 13

Insecten, we vinden ze vaak maar irritant. En inderdaad, 
zo'n zoemende mug bij je oor als je bijna in slaap valt 
is dat ook. Toch zijn insecten van levensbelang voor 
de natuur. Natuurmonumenten luidde de noodklok al 
over het verdwijnen van tweederde (!) van de insecten 
in Nederland. Het is onder meer de reden dat je ook 
op Goeree-Overflakkee steeds vaker zogenaamde 
akkerranden ziet, wilde bloemen aan de rand van 
het boerenland. Niet je hele tuin vol tegelen helpt 
trouwens ook. Doe eens gek en geef de natuur ook in 
je tuin de ruimte. Dan kun je af en toe inzoomen op 
insecten. Deze foto bewijst maar weer eens dat het 
prachtige plaatjes oplevert.

Tekst: Gert Klok
Foto: Anne Marie van Dam

Inzoomen op insecten

Er is alleen voor gewaarschuwd dat zich in warm water tussen 40 en 60° C 
van te laag afgestelde boilers legionellakiemen als ziekteverwekkers kunnen 
ontwikkelen, maar dat betreft drinkwater. Niemand zal een slok willen nemen 
van dat troebele vocht uit die radiatorbakjes. Als de verwarming aanstaat, 
loopt de temperatuur daarin trouwens snel op naar 70 en 80 graden, waardoor 
alle ziektekiemen daarin (op de sporevormers na) gedood worden. Dit 
temeer omdat die hoge temperatuur in de regel lang aanhoudt. Een vorm van 
pasteurisatie dus. Daardoor verdampt dat water, hetgeen de bedoeling is met 
het oog op het benodigde vochtgehalte in de kamers. Mede daarom moet het 
water in die bakjes toch al regelmatig worden ververst. Het is dus niet nodig 
er chemicaliën in te doen. Die zouden de verdamping juist verminderen en/
of zich als een koek afzetten op de wanden. Omspoelen als u de bakjes vult is 
onzes inziens voldoende.

Verziekbakjes
Hoewel het nu midden in de zomer is, toch deze 
vraag: Vrienden waarschuwden ons dat zich in de 
warmwaterbakjes, die aan de radiatoren van de cv 
hangen, legionellabacillen en dergelijke broedsels kunnen 
vermeerderen. Moeten wij die bakjes dan maar wegdoen?

Het viel best mee

De politie zette een kort verslag 
van alle gebeurtenissen bij 
Ouddorp op Facebook. Een 
agente die nachtdienst had, 
beschreef het tafereel dat ze 
voor zich zag en gebruikte nogal 
krachtige bewoordingen als 
'oorlogsgebied'. Overdreven? 
Misschien wel. Feit blijft dat 
het lijstje onverkwikkelijke 
zaken fier overeind blijft. 
Gebeurtenissen die we op 
ons eiland kunnen missen als 
kiespijn.

Natuurlijk vonden de jongeren 
het zelf allemaal wel meevallen 
en de berichtgeving zwaar 
overdreven. Als ik een van hen 
was, zou ik dat ook zeggen. 
Beetje bagatelliseren, dan hou 
je pa en/of ma tevreden en mag 
je blijven. We zijn allemaal jong 
geweest, is ook zo'n dooddoener. 
Ik heb ook in mijn jonge jaren 
nooit de behoefte gevoeld om 
duinen in de fik te steken, de 
boel te slopen of bierflesjes kapot 

te gooien. En met mij heel veel andere 
mensen die ook jong zijn (geweest).
Als zon, zee en veel drank de enige criteria 
zijn voor een leuke vakantie, is een beetje 
inlevingsvermogen waarschijnlijk te veel 
gevraagd. Ik ga toch proberen kort uit te 
leggen waarom het helemaal niet 'meeviel 
allemaal'. Als jij midden in de nacht 
schreeuwend en joelend voorbij komt 
rennen en met je zatte hoofd onderweg 
bierflesjes kapot gooit, palen uit de grond 
trekt en ruzie zoekt, heeft dat veel impact 
op je omgeving. Denk aan kleine kinderen 
die van schrik niet meer kunnen slapen 
en de nachten erna misschien ook niet. 
Geschrokken ouderen die geen oog meer 
dicht doen. Eigenaren van vakantieparken 
die blij zijn dat ze eindelijk weer gasten 
mogen ontvangen, moeten extra kosten 
maken omdat jij je zo nodig moet 
misdragen. Gezinnen die de volgende 
ochtend naar het strand gaan, moeten 
oppassen dat ze niet in glas gaan staan en 
op de eerste hulp belanden. Wég leuke 
vakantie. 

Ik ben benieuwd of het nog steeds wel 
meeviel allemaal.

Fikkie stoken in de gortdroge duinen, een spoor van 
glas richting strand, palen uit de grond getrokken op 
het vakantiepark, gezinnen en de hulpdiensten met 
dronken hoofden overlast en overwerk bezorgen. Maar 
het viel allemaal best mee.

Stel uw vraag!
In deze rubriek worden antwoorden gegeven op allerhande vragen.  
Lezers kunnen hun vraag, onder vermelding van vragenrubriek, sturen 
naar redactie@eilandennieuws.nl of Postbus 8, 3240AA Middelharnis.
Ingestuurde vragen worden binnen enkele weken behandeld in deze rubriek.

Gert Klok
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Zorgen voor en om 
onze ouderen

Inschrijven voor pachten 
grond Proeftuin in  
Van Pallandtpolder

"De 'Proeftuin voor Duurzame 
en Innovatieve landbouw 
Van Pallandtpolder' is een 
gebiedsontwikkeling waarbij 
aandacht is voor duurzame en 
innovatieve ontwikkelingen op het 
gebied van landbouw en waarbij een 
directe koppeling tussen onderwijs, 
ondernemers en overheid in beginsel 
centraal staat", aldus de gemeente. "Een 
groen/recreatief routenetwerk vormt 
het landschappelijk kader."

De gemeente wil duurzame 
innovatieve landbouw stimuleren 
door de landbouwgrond in de Van 
Pallandtpolder ter beschikking 
te stellen voor initiatieven die 
aan de gestelde voorwaarden 
voldoen. "Hiermee verstevigen we 
de koploperspositie van Goeree-
Overflakkee op het gebied van 
duurzaamheid in het algemeen en 
ondersteunen we de landbouw in de 
transitie naar een meer duurzame 
bedrijfsvoering door gebruik te maken 
van slimme innovaties", aldus de 
gemeente. "Door innovaties ontstaan 
nieuwe verdienmogelijkheden voor 
boeren en tuinders en wordt de 
landbouw duurzamer. Hierbij kan het 
gaan om een nieuwe techniek, een 
nieuw product of de vernieuwing van 
een proces."

Belangstellenden worden uitgenodigd 
om via openbare inschrijving hun 
businessplan voor de Proeftuin aan 
de gemeente voor te leggen. Daarbij 
worden zij uitgedaagd te komen tot 
optimale innovatie, duurzaamheid 
en creativiteit op het gebied van 
landbouw. Een selectiecommissie 
zal de inschrijvingen toetsen aan 
de geformuleerde criteria. De 
toetsingscriteria zijn vooralsnog 
globaal geformuleerd. Aan de hand 
van de inschrijvingen zal ook voor de 
gemeente de Proeftuin-gedachte verder 
vorm krijgen.

De pachtperiode is drie jaar. De periode 
van verpachting loopt vanaf 1 januari 
2021 tot en met 31 december 2023. 
Het perceel landbouwgrond is verdeeld 
in 3 kaveldelen (A-B-C). Inschrijving 
kan op 1 of meer kaveldelen. De 
gemeente bepaalt de marktprijs voor 
geliberaliseerde pachtcontracten op 
basis van het ingediende businessplan 
met agrarisch bouwplan.

De inschrijftermijn voor 
geliberaliseerde pacht in de Van 
Pallandtpolder loopt van 21 juli tot 7 
september 2020. Inschrijving geschiedt 
via het inschrijfformulier Pacht 
proeftuin Van Pallandtpolder.

De gemeente Goeree-Overflakkee bezit circa 70 
hectare landbouwgrond in de Van Pallandtpolder 
te Middelharnis. Deze gronden zijn aangekocht 
ten behoeve van de gebiedsambitie Proeftuin voor 
Duurzame Ontwikkeling als onderdeel van de 
Gebiedsontwikkeling Noordrand. Met ingang van 1 
januari 2021 wil de gemeente invulling gaan geven 
aan deze gebiedsambitie.

Middelharnis

Opinie
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De schrijnende situaties in 
de verzorgingshuizen tijdens 
de coronacrisis staan ons 
nog helder voor ogen. Met 
de hoogwerker op bezoek, 
een gesprek voeren met 
een plastic wand ertussen, 
videobellen. De eenzaamheid 
van de ouderen konden we 
voelen, zelfs als we er geen 
familie hadden wonen.

Toch zijn veel ouderen – ook op Goeree-
Overflakkee – gezegend met het feit dat kinderen 
en kleinkinderen vaak in de buurt wonen. Dat ze 
ook regelmatig op bezoek komen en in coronatijd 
de meest creatieve oplossingen bedachten om 
toch in contact met ze te komen en te blijven. Het 
tekent de vaak warme familiebanden en de zorg 
die er is voor pa en/of ma, of ze nu zelfstandig 
wonen of in een verzorgingshuis. Ook de inzet van 
het zorgpersoneel mag hierbij zeker niet vergeten 
worden.

Lokale cijfers heeft het Centraal Bureau voor 
de Statistiek (CBS) niet, maar de meest recente 
landelijke cijfers laten zien dat we in algemene zin 
best goed voor onze ouderen zorgen. Meer dan de 
helft van de 80-plussers die in 2017 zijn overleden, 
hadden op dat moment een kind binnen een straal 
van vijf kilometer wonen en 6 procent woonde 
zelfs op hetzelfde adres. Kinderen die verder weg 
wonen, komen daarbij dus niet per se minder vaak 
op bezoek.

Bijna de helft van de 80-plussers woonde op het 
moment van overlijden in een verzorgingshuis. 
Twee jaar eerder woonde slechts 20 procent van 
hen daar. Dat klinkt leuker dan het is, want de 
realiteit is dat ouderen zo lang mogelijk zelfstandig 
moeten blijven wonen. Soms ook als het eigenlijk 
niet meer gaat, maar mensen hoe dan ook bij 
elkaar willen blijven.

Het wordt nog schrijnender als je bedenkt dat 
mensen die al zestig jaar of langer lief en leed 
delen, ruw uit elkaar worden gehaald. Voor de 
ander is geen plek omdat de partner op een 
gesloten afdeling woont. Of omdat de wachtlijst te 
lang is voor een passend appartement en die ziekte 
of fysiek ongemak thuis wonen echt onmogelijk 

maakt. Het had in de afgelopen coronatijd 
hartverscheurende situaties tot gevolg. Na ruim 
zestig jaar huwelijk niet fatsoenlijk afscheid 
kunnen nemen van je geliefde die zal overlijden 
aan corona, het verdriet was met geen pen te 
beschrijven. Hoe goed de maatregelen ook uit te 
leggen waren.

Veel dingen zijn in ons land heel goed geregeld, 
gelukkig ook voor de ouderen. Het is sinds een 

aantal jaren bij wet geregeld dat ouderen er recht 
op hebben om samen in een verzorgingshuis te 
kunnen wonen. Helaas komen papier en praktijk 
nog regelmatig niet goed overeen, waardoor 
ouderen toch van elkaar worden gescheiden.

We hebben met z’n allen de plicht om voor onze 
ouderen te zorgen. Dat doen we het beste door 
goede huisvesting te regelen én door ze regelmatig 
te bezoeken. Als corona ons íets geleerd heeft, dan 
is het toch wel hoe waardevol een knuffel en die 
bezoekjes zijn.

Creatieve 
coronabezoekjes 

tekenend 
voor warme 
familieband

In oude verhalen en parabels kom je ook veel oude, wijze mannen 
(of: vrouwen) met lange baarden en gerimpelde voorhoofden 
tegen. Zij zijn gepokt en gemazeld door de tijd des tijds en 
hebben verstandige levenslessen te leren. Zo ook in het volgende 
verhaal. Een jongen had weinig zelfbeheersing en ging regelmatig 
rollebollend, vechtend en scheldend over straat. Zijn oude vader 
zag dat verdrietig aan en kreeg een idee. Hij gaf z’n zoon een zak 
spijkers en vertelde hem dat iedere keer als hij zijn zelfbeheersing 
verloor, hij een spijker in de schutting moest slaan. Dat deed hij. 
De eerste dag zaten er meteen al een stuk of veertig spijkers in. 
Maar na verloop van tijd kreeg de jongen zijn woedeaanvallen 
steeds beter onder controle. Het aantal spijkers in de schutting 
daalde rap.

Uiteindelijk kwam de dag dat hij zijn zelfbeheersing niet meer 
verloren had en dus geen spijkers in de schutting waren geslagen. 
Hij vertelde dit tegen zijn vader. Deze knikte en gaf hem de 
wat wonderlijke opdracht om nu iedere dag dat hij niet zijn 
zelfbeheersing verloor, een spijker uit de schutting te halen. En 

Gouden ouden met  
schatten aan levenservaring 
leren lessen

‘Oud is het nieuwe goud’, heb ik wel eens 
gehoord. Ergens snap ik dat wel: veel ouderen 
hebben een schat aan levenservaring opgedaan. 

warempel, na verloop van tijd 
waren alle spijkers uit de schutting. 
Glimmend van trots kwam de 
jongen dat melden bij zijn vader. 
Die glimlachte en prees zijn zoon. 
Toen nam de oude vader zijn zoon 
mee naar de schutting en zei: “Je 
hebt het goed gedaan, mijn zoon, 
maar kijk eens naar al de gaten in 
de schutting. Het hout zal nooit 
meer hetzelfde zijn, de littekens 
zijn blijvend. 

Dus. Tot zover. De toepassing 
laat ik aan de lezer. En ikzelf? Ik 
kan bijna niet wachten om een 
oude, wijze man te zijn – met een 
golvende oranje baard.

Erwin Guijt

Tekst: Gert Klok
Foto: Shutterstock
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“Vis- en vogeleiland Bliek in het Haringvliet blijkt anderhalf jaar na te zijn aangelegd 
volop ruimte te bieden voor allerlei soorten kustbroedvogels en vissen. Het zanderige, 
kale eiland met vele ondieptes is nog volop in ontwikkeling. Natuur volgt kansen 
en dat is meteen te zien”, stellen Staatsbosbeheer en het eveneens betrokken ARK 
Natuurontwikkeling.

Verscheidene broedparen weten Bliek te vinden. Gespot zijn bijvoorbeeld de kleine 
plevier, kluut, visdief, dwergstern, kokmeeuw, kuifeend, krakeend, scholekster en witte 
kwikstaart. Zelfs op een klein eiland – Bliek is circa 3 hectare groot – is er variatie aan 
broedlocaties. De kokmeeuwen nestelen en broeden in het midden van het eiland, 
tussen de hoogste begroeiing. Daaromheen bevinden zich de visdieven. Terwijl lager 
op Bliek, tussen de spaarzame vegetatie, de dwergsterns zijn te vinden en tegen de 

hoogwaterlijn de kluten. De kleine plevier zoekt de kaalste stukken op en blijft zo 
onopgemerkt door zijn formaat en schutkleur. De eerst kuikens zijn reeds geboren.

Graspiepers, grote sterns en bontbekplevieren hebben Bliek nog niet gevonden, maar 
wel – heel bijzonder, volgens Staatsbosbeheer en ARK Natuurontwikkeling – een groep 
van negen jonge dwergmeeuwen. Het groepje, op doortocht naar Finland, de Baltische 
staten en in Rusland, streek begin juni neer op het eilandje. Dat kan erop wijzen dat 
Bliek een potentieel broedgebied is voor de dwergmeeuw.

Vis
In de baai van de zandplaat zwemt veel jonge broedvis en langs de breuksteenrand zijn 
grotere vissen, zoals brasem en harder, actief aan het foerageren. Op de bodem rond het 
eiland zijn kleine botjes gezien. De larven van deze trekvis groeien op in de zoet-zout 
overgang van het Haringvliet en brengen het grootste gedeelte van hun volwassen leven 
door in rivieren.

Sterns zijn actief aan het duiken in de omgeving van Bliek, wat aantoont dat er veel 
jonge vis zit. Deze visjes groeien uit tot een perfect formaat voor de kuikens.

Dynamisch
Bliek is, als onderdeel van het Droomfondsproject Haringvliet, gerealiseerd om vogels 
en vissen voedsel-, broed- en paaiplaatsen te geven nu de Haringvlietsluizen op een 
kier staan en er weer een open verbinding is tussen de rivieren Rijn en Maas en de 
Noordzee. Dat levert een dynamisch getijdegebied op met zout, zout en brak water.
De kunstmatige zandplaat is aangelegd om de natuur een handje te helpen. Een plek 
die rust, ruimte en voedsel in overvloed te bieden heeft. Dat is dus niet onopgemerkt 
gebleven.

Broedvogels weten 
het nieuwe eiland 
Bliek te vinden

Goeree-Overflakkee

“We laten ons graag verrassen”, zei Wicher Pen van 
Staatsbosbeheer begin vorig jaar bij de officiële opening 
van het nieuwe vis- en vogeleiland Bliek. Welke vogels 
zouden de kunstmatige zandplaat midden in het Haringvliet 
uitkiezen als broedplaats? Pen verwachtte kluten, 
dwergsterns, visdiefjes, ernstig bedreigde bontbekplevieren 
en strandplevieren, misschien zelfs een paar grote sterns en 
graspiepers. Maar hoe ziet de vogelpopulatie er anderhalf 
jaar later daadwerkelijk uit? En hoe is het met de visstand 
rond Bliek? 

Kees van Rixoort

"Natuur volgt kansen 
en dat is meteen te zien"

Eiland Bliek vanuit de lucht (Dronefoto’s: Max Vreuls).

Kunstmatige zandplaats niet 
onopgemerkt gebleven

Uitzicht vanaf het eiland Bliek (Foto: Gert Huijzers).

De visdief (Foto: Gert Huijzers).
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Vooral rond zondag regen
Na de twee topzomers met waanzinnige 
temperaturen tot even boven de 40 graden een 
jaar geleden, staan we dit seizoen eigenlijk weer 
met beide benen op de grond. Op dit moment is al 
duidelijk geworden dat een echte topzomer er niet 
in zit. Wellicht wordt de eerste helft van augustus 
warmer dan nu, maar zinderende hittegolven blijven 
waarschijnlijk uit.

Eigenlijk is dit normale Hollandse zomerweerbeeld dat de zomers 
uit de jaren tachtig van de vorige eeuw zo kenmerkte, prima voor 
velen. Destijds kwamen er nog echt koude dagen voor met overdag 
soms maar amper 16 graden. Tegenwoordig is het natuurlijk een paar 
graden minder koel tijdens eenzelfde circulatiepatroon zo’n 35 jaar 
terug.

Tot zaterdag blijft het prima weer met genoeg zon en een aangename 
middagtemperatuur. Daarna breiden uitgebreide lagedrukgebieden 
inclusief regenhaarden zich uit via Engeland naar het Noordzeegebied. 
Met name tijdens het weekend is het regelmatig regenachtig en aan de 
koele kant. Het mag duidelijk zijn dat de zon dan ook minder aan bod 
komt.

Ook na het weekend blijft het vooralsnog wisselvallig en aan de 
vrij koele kant in het Eilandengebied. Betere dagen worden dan 
afgewisseld door mindere met een bui of regen.

We zien weliswaar steeds uitlopers van het Azorenhoog in onze 
richting gedirigeerd worden, maar pal ten noorden van die uitlopers 
blijft de westcirculatie vrij voortvarend doorlopen. Mochten die 
uitlopers van hoge druk toch aan het langste eind gaan trekken, kan 
het weerbeeld zich netjes herstellen rond de maandwisseling en begin 
augustus. Zelden zagen we dat het in de eerste week van augustus 
ronduit koud was in Nederland. In 1987 was dat wel zo, maar meestal 
is het opvallend warm juist begin augustus. De periode van de 
Hondsdagen is ook aangevangen. Volgens de kalenderklimatologie 
wordt deze fase (die duurt tot rond 20 augustus) gekenmerkt door 
nogal wisselvallig weer waarbij de luchtvochtigheid vaak hoog is.

Tot op heden is de maand juli nog zo’n anderhalve graad te koel 
verlopen. In tegenstelling tot hetgeen ik vorige week meldde, is de 
kans erg groot dat we niet meer boven de normaal gaan uitkomen 
gedurende de resterende tijd van deze zomermaand.

De kluut (Foto: Gert Huijzers).

De kleine plevier (Foto: Gert Huijzers).

De kokmeeuw (Foto: Gert Huijzers).
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Wijlen ds. A. Vos

Geloof of ongeloof
Maar de 
hoofdman, op 
wiens hand de 
koning leunde, 
antwoordde de 
man Gods en 
zei: Zie, zo de 
Heere vensteren 
in de hemel 
maakte, zou die 
zaak kunnen 
geschieden? En 
hij zeide: Zie, gij 
zult het met uw 
ogen zien, doch 
daarvan niet 
eten.
(2.Koningen 7:2)

Wat een verschil. Elisa geloofde zijn God toen Hij de belofte van redding sprak. En na al die 
eeuwen sta je daar nog ontroerd bij stil hoe vast hij stond en wat een helder getuigenis hij 
mocht geven van de aanstaande wonderdaden van zijn God. Hij draagt een stralend licht door 
de duisternis van het gebeuren in Samaria en zo ook door de moeiten en zorgen die een ieder 
kunnen overkomen. Dat is wel een heerlijke boodschap, maar ook zo ontzettend moeilijk. 
Waarom? Omdat dat wat voor de één hoog-heilige zekerheid is, de ander dit ziet als baarlijke 
onzin. Het botst op het brute, keiharde ongeloof. Dat ondervindt ook Elisa. Maar het is toch 
goed dat deze beproevende nood komt, God maakt het Zijn volk niet gemakkelijk, maar toch is 
het goed, het maakt de gelovigen juist sterker en het ongeloof komt ook sterk openbaar.
In die nood daar in Samaria gebeurt dat ook, daar komen geloof en ongeloof scherp tegenover 
elkaar te staan. De hoofdman, hij is er ook nog. Een moedig en standvastig man overigens. Aan 
hem is niet te merken dat hij het benauwd heeft, hij gedraagt zich manmoedig. Niet dat hij er 
ook maar een ogenblik de gedachten bij heeft dat hij er levend van af zal komen, zijn gezond 
verstand en zijn militair inzicht heeft hem al lang verteld dat het een verloren zaak is. Dat staat 
voor hem vast, dat er geen mens levend uit komt. En hij heeft kennelijk besloten om waardig 
te sterven, zoals dat dan heet. Dat was zijn besluit, maar hij had er tot dan toe niets van gezegd. 
Maar voor hij sterft zal hij zijn levenshouding moeten openbaren. Dat kan nu niet verborgen 
blijven, maar pas als God hem ergert door het oprechte geloof van Elisa, dan komt hij los. Dat 
is de weg. Het licht moet schijnen voor de schaduw zichtbaar wordt. Wat is die man vast van 
zichzelf overtuigd, hij gaat er van uit dat zijn inzicht het enig juiste is, hij kan niet dwalen. Maar 
als dan Elisa spreekt uit het geloof en hij spreekt andere dingen die de wijze hoofdman niet 
bevatten kan, dan wordt hij giftig, smalend en sarcastisch. Wat zeg je daar, Elisa? Morgen een 
maat meelbloem voor een sikkel en twee maten gerst voor een sikkel? En dat in de poort van 
Samaria? Man, Elisa, dat kan toch niet, wees nu toch verstandig. Zie, zo de Heeren vensteren 
in de hemel maakte, zou dit geschieden? Zeg nu zelf. En inderdaad, de hoofdman zegt het zelf. 
Hij heeft al een volledige voorstelling hoe het gaan zal. En daar verandert niets aan. Koren komt 
immers niet kant en klaar uit de hemel vallen. Al maakte God morgen aan de dag vensters in 
de hemel, dan kon het nog niet. Zou God een korenvoorraad in de hemel hebben om die uit te 
storten? Neen koren is aards, dat moet gezaaid worden, dat moet groeien en geoogst worden, 
dan kan er pas wat van komen.
Wat is die man nuchter. Daar is zo gezien geen speld tussen te krijgen. Maar wat houdt hij er 
intussen een ellendige god op na. Want we moeten daar niet overheen lezen, hij noemt de Heere. 
Maar hij ziet en gelooft niet de Heere in Zijn Almacht en Majesteit. De god die hij en heel het 
ongeloof op het oog heeft is een onmachtige, die niet meer kan dan wat redelijk denkbaar is. 
Ellendig is dat, dat is geen God, Die wonder doet op wonder horen. Die ellendige god van het 
ongeloof die de God van hemel en aarde de Eer niet geeft. En dat is het ook wat die felle botsing 
tussen geloof en ongeloof teweeg brengt. Het spottend ongeloof brengt het niet ver. Het steunt 
tenslotte nergens op. Het houdt het in het aangezicht van de dood zeker niet uit. Daar kan alleen 
het wonder redden, het Wonder van de genade Gods. Daar moet het ongeloof achter blijven. 
Maar voor het geloof wordt de poort wijd geopend met het wonder. De Heere Jezus Christus 
zegt: Die in Mij gelooft, zal leven al ware hij ook gestorven. Dat is toch voor geen menselijk 
verstand te vatten, maar voor het geloof is het levende werkelijkheid, omdat de Levende Heiland 
dat Zelf zegt. En met minder hoeven wij toch niet te doen, want wij mogen geloven in de belofte 
van Hem, Die nog nooit één belofte geschonden heeft. Wie dat geloof heeft, die heeft alles.
Maar we moeten ons wel in alle eerlijkheid afvragen wat er uit ons leven openbaar komt. We 
leven daar vaak ontstellend gemakkelijk overheen, maar hoe vaak overkomt het ons niet dat wij 
in nood en benauwdheid zo weinig op God en Zijn Woord vertrouwen. Komen we daar mee 
in de schuld, verootmoedigt dat ons voor God? Roepen we dan verbijsterd: o God, wees mij 
zondaar genadig? Als wij beledigd worden, dan voelen we ons als regel diep gegriefd, als wij 
iets zeggen of doen en we merken wantrouwen, dan vinden we dat heel erg. Maar wat doen wij 
tegenover God, Die nooit beloften heeft geschonden en Die nooit laat varen enig werk dat Zijn 
hand ooit begon? Al wat uit het geloof niet is, dat is zonde. En we moeten niet menen dat we 
ongestraft ongelovig kunnen zijn. Elisa moest er het oordeel over uitspreken. Zie, ge zult het met 
uw ogen zien, doch daarvan niet eten. Nu moeten we wel onderscheid maken tussen het niet 
kunnen geloven uit ontzag voor het hoge en heilige en het bewuste niet willen geloven, tussen 
zwakheid en verzet. Er is verschil, maar het is allebei zonde. En de straf op de zonde van het 
ongeloof is dat de zegen van de Heere wel gezien wordt, maar men zal er geen deel aan hebben. 
Terwijl gelovigen roemen in de verdrukking, gaan ongelovigen er onder gebukt. En dat geeft te 
denken, al zijn we er door twijfelmoedigheid nog niet aan toe om het genadewonder bewust te 
verwerpen, dan is het toch maar één stap meer en we zijn op die dodelijk weg van het ongeloof. 
En hoe zal het zijn op het einde? De Heere Jezus zegt: En alsdan zal in de hemel verschijnen het 
teken van de Zoon des mensen en dan zullen al de geslachten der aarde wenen. Alle geslachten 
zullen wenen, terwijl zij zien de heerlijkheid van Zijn overwinning.
En inderdaad zullen alle geslachten wenen, want daar zullen er wenen van schaamte omdat ze 
zo weinig vertrouwen hebben gehad in de vaste beloften van God en anderen zullen wenen van 
wroeging en ze zullen hun tong kauwen van spijt dat zij de heerlijke beloften van God vertrapt 
hebben. Zij zullen de eeuwige zegen zien, maar er nooit in delen.
En dan komen we weer terug op de woorden waar we mee begonnen zijn, de woorden van 
Psalm 23. De Heere is mijn Herder, mij zal niets ontbreken. Al ging ik ook in een dal der 
schaduw des doods, ik zou geen kwaad vrezen, want Gij zijt met mij; Uw stok en Uw staf die 
vertroosten mij.
in de beproeving toch waar mag worden dat wij met het gehele hart ons geborgen weten in het 
Woord van de Almachtige, want zoals een Elisa dat geloven mocht dat is de heerlijkheid en tot 
eer van God dat men tegen alle menselijke verwachtingen in toch vasthoudt aan het Woord 
van God. Zulken zullen eeuwig ondervinden dat God altijd doet wat Hij belooft. Hij beschaamt 
niemand die gelovig op Hem vertrouwt. Zulken komen wel in de smeltkroes, maar ze worden 
daarin ondersteund en ze gaan van kracht tot kracht steeds voort, elk hunner zal in 't zalig oord 
van Sion haast voor God verschijnen. Dat is de vaste belofte, waar ze op vertrouwen. Zo werkt 
de verdrukking lijdzaamheid en de lijdzaamheid bevinding en de bevinding hoop; en de hoop 
beschaamt niet!

Deze overdenking stond eerder in Eilanden-Nieuws van 27 juli 1990

Ds. S.J. de Hoest biedt broodnodig pastoraat aan 
zulke worstelaars. Hij stelt de wezenlijke vragen. Wie 
mogen er eigenlijk aangaan? Hoe hebben we ons 
voor te bereiden? Wat kunnen/mogen we van het 
Avondmaal verwachten? Op een nuchtere manier 
gaat hij op deze vragen in. Hoe? Hij neemt de lezers 
bij de hand en helpt ons echt verder. Verwacht geen 
studeerkamertheologie, maar werkelijk pastorale 
(herderlijke) theologie.

Het Woord vooraf is van ds. T.A. Bakker uit 
Nieuwe-Tonge.

Een enkel citaat daaruit:

‘Toen ik het boekje doorlas, trof het evenwicht me. 
Drie voorbeelden daarbij. Ds. De Hoest verwoordt 
heel duidelijk wat er noodzakelijk is om aan het 
Heilig Avondmaal deel te nemen: een oprecht 
geloof. Die duidelijkheid is nu net zo hard nodig 
als toen. Het sacrament werkt het geloof niet, 
maar versterkt het. Tegelijk heeft hij oog voor de 
‘lammetjes’. Als hij de vraag beantwoordt wie er 
nu tot het Avondmaal worden geroepen, luidt zijn 
antwoord: ‘Zondaars die niet meer buiten Jezus 
kunnen’. Het woord zondaars staat voorop. Daar 
herkennen die kleintjes in de genade zich in. En als 
het goed is, zeggen ook de volwassen christenen: dat 
ben ik! Maar we kunnen niet buiten het Lam…’

… Ook ligt er evenwicht als het gaat over de 
betekenis van het Avondmaal. Een belangrijk aspect 
is dat wij ons richten op de tekenen van brood 
en wijn in de tekenen op Christus. Juist in het 
Avondmaal denken we aan Hem, aan Zijn offer, aan 
Zijn lijden en sterven…

Maar ds. De Hoest merkt op dat de betekenis 
van het Avondmaal verder strekt? ‘De Heere zegt 
tot hem in het Avondmaal: ‘Ik ben uw heil!’ Een 
machtig wonder! Een diepe zekerheid. Deelname 
aan het Heilig Avondmaal betekent niet alleen een 
moment van gedenken wat Christus gedaan heeft, 
het is ook een verzegeling van Gods Evangeliebelofte 
aan ons persoonlijk. Wat een versterking van het 
geloof!

Zegenrijk 
Avondmaal  
vieren
Rond het Heilig Avondmaal wordt veel 
geworsteld! Dan ineens lijken de vragen 
van ons zielenleven levensgroot te 
worden. De duivel maakt ons wijs dat 
het voor ons niet is. Dan weer maakt 
hij ons wijs dat we te zondig zijn. Een 
andere keer dat we te weinig beleefd 
hebben of we hebben ons niet genoeg 
voorbereid. Soms fluistert hij ons in het 
oor, de vorige keer ervoer je ook al niets 
bijzonders aan de tafel. Is dat geen 
aanwijzing dat je beter in de bank kunt 
blijven zitten?!
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Hagia Sophia
Er is de laatste tijd wat rumoer rond de Hagia 
Sophia. Dit gebouw, in Istanboel, was van 
oorsprong een christelijke kerk. Het was ook een 
belangrijke kerk. Een gebouw dat vergelijkbaar was 
met de Sint Pieter in Rome of de Laurenskerk in 
Rotterdam. Ook zouden we het kunnen vergelijken 
met de Notre Dame in Parijs. Het is een gebouw 
met een lange historie en ook een boodschap. Wat 
kan een dergelijke gebouw ons vandaag de dag 
zeggen?

Ds. W. Visscher

Laten we beginnen bij de oorsprong van het gebouw. Het is een 
christelijke kerk geweest en eeuwenlang heeft het de betekenis 
van het christelijke geloof in die wereld gesymboliseerd. Laten 
we niet vergeten dat de wortels van het christendom liggen in 
het oostelijke deel van de Middellandse zee. Turkije was ooit een 
plaats waar het christendom heeft gebloeid. We kunnen denken 
aan steden als Efeze, Smyrna, Antiochië, en tal van andere 
steden. In het Nieuwe Testament lezen we over de stichting van 
de christelijke kerk in die steden. We hebben zelfs in onze Bijbel 
een brief aan de gemeente van Efeze. Wat hebben de christelijke 
kerken vandaag veel te danken aan de gemeenten in Klein-
Azië, want dat was de naam voor Turkije destijds. Wat heeft het 
christelijke geloof daar diepe sporen getrokken. Op de dag van de 
wederkomst zullen heel veel graven in dat gebied opengaan om 
Christus te aanschouwen in heerlijkheid. We kunnen denken aan 
mensen als Polycarpus. Kortom, de Haga Sofhia bepaald bij een 
rijke christelijke geschiedenis

Laten we echter ook onze blik richten op vandaag. De Turkse 
overheid heeft dit gebouw weer als moskee in gebruik genomen. 
Reeds eerder was het gebouw veranderd in een moskee. In het 
begin van de 20e eeuw is er een museum van gemaakt. Vandaag 
de dag is het weer een moskee. Die verandering illustreert een 
heel ingrijpende ontwikkeling. Vanaf de achtste eeuw heeft de 
islam in deze streken vaste voet aan de grond gekregen. De 
volgelingen van Mohammed hebben te vuur en te zwaard het 
nieuwe geloof verbreid en dat niet zonder resultaat. De islam is 
de op één na grootste wereldreligie. Bovendien is het de snelst 
groeiende godsdienst. Halverwege de vorige eeuw was de gedachte 
dat de islam een godsdienst in verval was. Niets is echter minder 
waar gebleken. De islam blijkt een krachtige religie, die wereldwijd 
van zich laat horen. Het is een droevig, maar wel sprekend 
teken dat de Hagia Sophia weer een islamitische gebedsplaats 
is geworden. Het laat iets zien van Gods weg en oordeel in deze 
wereld. Het Evangelie kan een land en volk stempelen. Het kan 
ook zijn dat God de goede boodschap laat overgaan naar andere 
delen van de wereld. Op dit moment zien we hetzelfde in de 
wereld. Het christendom verplaatst zich van het noordelijke naar 
het zuidelijke halfrond. Een ontwikkeling die te denken geeft.

Tenslotte nog iets. Turkije is ver weg en de Hagia Sophia is een 
oud gebouw. We zouden kunnen denken dat het ons in Nederland 
niet raakt. Er zijn echter ook in ons land kerken die omgebouwd 
zijn tot moskee. In de jaren '80 van de vorige eeuw werd een 
protestantse kerk in Rotterdam-West omgebouwd tot moskee. 
Elke zondag als ik langs dat gebouw liep, gaf dat veel te denken. 
Waarom waren de christenen uit Rotterdam weggegaan? Waarom 
hebben we onze medeburgers die de islam aanhangen niet kunnen 
overtuigen van de betekenis van het christelijke geloof? Waarom 
geschieden dit soort dingen in ons land? Nee, ik ben er niet voor 
dat de overheid mensen verplicht tot het aanhangen van een 
bepaalde godsdienst. Nee, ik ben er ook niet voor om de Koran 
te verbieden. Maar het geeft wel te denken als kerken worden 
omgebouwd tot moskeeën. Dan is het tijd voor zelfonderzoek. De 
christelijke gemeente heeft kennelijk toch iets laten liggen. Helaas.

Ten slotte maakt deze vriend van H.F. 
Kohlbrugge duidelijk dat je komen mag 
zoals je bent. Moe, arm en naakt mag 
je vluchten tot die genadige God, Die 
zeker zalig maakt. Toch maakt dat ons 
volgens hem niet onverschillig als het 
over het leven gaat. In het laatste deel 
– dat er zeker niet bekaaid vanaf komt 
– wordt beklemtoond dat een christen 
niet wandelt naar het schema van deze 
wereld. ‘Ons hele leven zal de waarheid 
van onze belijdenis onderstrepen.’

Ds. de Hoest en de opbouw van dit 
boekje
Eerst gaat het in dit boek over de goede 
voorbereiding op het Avondmaal. 
Daarna behandel ik de viering van 
deze instelling. Tenslotte komen 
de dankzegging en de geestelijke 
overdenkingen na het Heilig Avondmaal 
aan de orde. Ik schrijf dit voor degene 
die God wil dienen in geest en waarheid. 
Steeds stel ik mij zo iemand voor ogen. 
Ten eerste wanneer de nodiging tot 
het Heilig Avondmaal uitgaat. Daarna 
wanneer hij naar de toebereide tafel 
gaat. En ten slotte wanneer het heilige 
werk verricht is. Dit Avondmaalsboekje 
bestaat daarom uit drie gedeelten. Ik 
hoop dat u elk deel biddend zult lezen 
en overdenken.

Omdat ieder van de drie hoofdstukken 
weer uit vele subhoofdstukjes bestaat 
is het in deze bespreking niet mogelijk 
alles aan de orde te laten komen. Vanzelf 
moet een selectie worden toegepast.

Het eerste hoofdstuk heeft als titel: 
Geroepen om Avondmaal te vieren, 
het tweede handelt over de tijd van 
het Avondmaal gekomen en het derde 
eindigt met het Avondmaal gehouden.

Op pagina 68 lezen we de 
‘eigenschappen der personen voor wie 
het Avondmaal is ingesteld, hij noemt 
er drie:

1. Zijn hebben zo’n bevindelijke en 
levendige kennis van hun erf- en 
dadelijke zonden, hun schuld en 
onmacht, dat zij een mishagen aan 
zichzelf hebben vanwege hun zonden.

2. Zij hebben uit het gehoor van Gods Woord zo’n bevindelijke 
en levendige kennis van Christus ontvangen, dat zij hun licht, 
gerechtigheid en kracht buiten zich zoeken, in Hem als de 
enige, algenoegzame, dierbare Profeet, Hogepriester en Koning.

3. Door die kennis van Christus en van Gods genade in Hem 
is hun hart zodanig veranderd dat zij, niettegenstaande de 
grote overgebleven verdorvenheid, ook in zich bevinden een 
waarachtige gezindheid om door ’s Heeren kracht naar alle 
geboden van God te wandelen

Alhoewel er vele boeken verschenen zijn met betrekking tot 
het Heilig Avondmaal, is dit boekje niet overbodig. Aan een 
evenwichtige, pastorale benadering hebben we ook in de 
eenentwintigste eeuw behoefte en het is opmerkelijk dat van 
een boekje van de negentiende eeuw zoveel te leren valt.

Bij het vorige boekje wat verschenen is, was dit ook het geval. 
Ouderling A. E. Knöps en mevrouw E. Knöps-den Ouden 
mogen we hartelijk danken voor het vele werk dat zij hieraan 
besteed hebben. Bovendien hebben ze passende gedichten aan 
het boekje toegevoegd; deze gedichten stonden dus niet in de 
oorspronkelijke uitgave. Een tekstregister maakt het geheel 
compleet. Neem en Lees!

De Heere zegene ons door deze dienaar die Hij alweer zolang 
geleden tot Zich riep. Maar de hoogste Profeet en Leraar, onze 
Heere Jezus Christus, leeft!

‘Zegenrijk Avondmaal vieren’, over 
Avondmaal vieren volgens Gods 
bedoeling, door ds. S.J. de Hoest; hij 
leefde van 1804 – 1877 en was predikant 
in de Nederlandse Hervormde Kerk. 
Hertaling en bewerking door A.E. Knöps 
en E. Knöps-den Ouden. Een uitvoering in 
Paperback, 104 pagina’s met illustraties. 
Dit boekje is uitgegeven door de 
Hersteld Hervormde Gemeente Nieuwe-
Tonge en is te bestellen via A.E. Knöps 
(tel. 0187-640911/ email: aeknöps@
kliksafe.n.) voor de prijs van € 10,95 
(excl. Verzendkosten). Ook verkrijgbaar 
bij boekhandel Van der Boom. De netto-
opbrengst komt geheel ten goede aan het 
zendingswerk in Malawi en Suriname dat 
vanuit de Hersteld Hervormde Kerk mag 
worden verricht.
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“Om in te plannen wie de kerk mag bezoeken, 
maken wij gebruik van een gratis digitaal 
programma. Dat is eigenlijk bedoeld voor 
evenementen, en als het evenement gratis 
is kun je er ook gratis gebruik van maken. 
Na een app-bericht kunnen mensen zichzelf 
inschrijven voor erediensten, ouderen zonder 
internet kunnen bellen. Wat we zien is dat 
sommige mensen een wat afwachtende 
houding innemen. Als er nog plaatsen 
beschikbaar zijn, plaatsen we een tweede 
oproep met de mededeling dat er nog zoveel 
plekken beschikbaar zijn. Ook is nog niet ieder 
gemeentelid in kerk geweest."

Kuchen in kerk
Hoe komt het dat er vaak nog een tweede 
oproep nodig is, heeft dat te maken met een 
bepaalde laksheid of lauwheid? Ds. Van den 
Brink denkt van niet. “Volgens mij zit het meer 
in een stukje bescheidenheid, dat mensen niet 
iedere keer hun plek willen opeisen ten koste 
van een ander. Laat andere mensen ook maar 
de gelegenheid hebben om naar de kerk te 
komen, is dan de gedachte. Als je je meteen 
voor iedere dienst inschrijft, zijn het tenslotte 
altijd dezelfde die naar de kerk komen."

Bij de kerkelijke gemeente mag iedereen – van 
alle leeftijden – naar de kerk komen. Zo zijn 
er ook enkele 90-plussers regelmatig aanwezig. 
“We leggen die keuze bij de mensen zelf. Veel 
ouderen willen heel graag naar de kerk, maar 
boven de zeventig loop je wel extra risico. Ik 
begrijp dat er dan voorzichtigheid is, zeker als 
je meeluistert met de diensten en dan mensen 
hoort kuchen in de kerk. Voor sommige 
mensen zal dat een drempel zijn. Ik kan niet 
goed inschatten wat ieders argumenten zijn, 
tenslotte spreek ik niet iedereen."

Rompslomp
De eerste keer dat er 100 mensen mochten 
komen, begon de gemeente voorzichtig 
met 75 aanwezigen. Dat verliep goed en de 
volgende keer waren er 95 mensen, inmiddels 
zijn het er 100. “Hierbij spelen de kosters en 
de kerkvoogdij een belangrijke rol. Er moet 
goed gekeken worden wat past. Een van mijn 
kinderen zei: papa, er kunnen er veel meer in 
als alle kleine kinderen bij elkaar gezet worden 
met af en toe een ouder ertussen. Want voor 
kleine kinderen geldt de anderhalve meter 
niet. Maar vergeet niet dat het veel organisatie 
vraagt en voor veel rompslomp zorgt. Het 
zijn allemaal overwegingen: hoe kunnen 
we iedereen zo effectief mogelijk een plekje 
geven?"
In de kerk zelf gelden de RIVM-richtlijnen. 

“Iedereen die de kerk binnenkomt moet 
zijn handen ontsmetten. Op de grond staat 
met strepen de anderhalve meter afstand 
aangegeven. Er wordt niet gecollecteerd en 
ook niet gezongen." Enige uitzondering op dat 
laatste was een recente doopdienst, waarbij 
negen mensen ‘Dat ’s Heeren zegen op u 
daal’ zongen. “Voor organisten is het lastig 
als er geen gemeentezang is, want je speelt en 
niemand zingt mee." Ook voor een predikant 
is het onwerkelijk dat er niet gezongen wordt. 
“Soms heb ik wel eens de neiging om zelf 
te gaan zingen’’, zegt de predikant met een 
knipoog. “Maar daar sta ik nuchter in: laten we 
meezingen in ons hart."

Fietstocht
In Nederland loopt het aantal besmettingen 
weer op. “Ik proef wel dat mensen ernaar 
verlangen om elkaar weer te ontmoeten. Dat 
merkte je ook een tijdje terug, bij een fietstocht 
voor de zending. Dan zie je dat mensen het fijn 
vinden om elkaar weer te zien. Je hoort toch 
bij elkaar als gemeente. Voor de maatregelen 
heeft iedereen begrip, maar het is zoeken 
naar mogelijkheden. Daarnaast willen we ook 
niet iedere week de maatregelen veranderen, 
dat zorgt voor verwarring. Ik denk dan ook 
dat we het voorlopig met deze beperkende 
maatregelen rekening moeten houden."

Zeker omdat de predikant verwacht dat het 
de coronavirus de komende maanden nog 
wel onder ons is. “De eerste gedachte was 
dat het eind september wel een eind voorbij 
zou zijn, maar kijkend naar de huidige 
ontwikkelingen… We zullen moeten leren 
accepteren dat er in ons leven dingen zijn die 
we niet in eigen hand kunnen houden. Wat dat 
betreft zijn wij mensen slechts heel beperkt."

Pestilentiën
In zijn preken is ds. Van den Brink voorzichtig 
geweest met corona te duiden in geestelijk 
perspectief. “De link met de Wederkomst is 
zo gelegd, als Mattheüs naast aardbevingen en 
valse messiassen ook schrijft over pestilentiën. 
Maar ik denk dat we daarin voorzichtig 
moeten zijn. Daarom ben ik doorgegaan met 
de prekenserie waar ik mee bezig was, om juist 
de onveranderlijke vastigheid van Gods Woord 
te laten zien. Dat moeten we maar vasthouden. 
We werden en worden toch al overspoeld met 
corona-informatie, om dat dan ook telkens in 
de preken centraal te stellen ging me te ver. 
Laten we juist onze aandacht maar richten op 
wat in deze onzekere tijd zekerheid geeft, God 
en Zijn Woord."

“Mensen verlangen 
ernaar om elkaar 
weer te ontmoeten’’

Stellendam

Sinds 1 juli mogen er weer 100 mensen per dienst in de kerk aanwezig 
zijn, als de anderhalve meter afstand gewaarborgd blijft. Minister 
De Jonge zei daar toen over: ‘Verspreid het Woord en niet het virus.’ 
Eilanden-Nieuws sprak met ds. W.J. van den Brink, predikant van de 
Hersteld Hervormde Gemeente te Stellendam over de huidige stand van 
zaken.

Erwin Guijt

Ds. Van den Brink over kerk en corona: 
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Bijzondere gast

Nel Struijk-Vroegindeweij had een ongenode gast 
aan tafel die de kruimels even kwam opruimen.

S
N N M

X O O H E
U K R E U K L

E L G S P M G N T
I Z E E H Y O E A E O

V D G V K E O R B W T M E
R M O R E L I U E I E R I C A

V O A L I D D K D E A A E
L IJ P E R D N I E R W

V E R K E E R D R
V E R H I P A

A D E P T
N T I

E

 ADEPT 

 AREND 
 DEBAT 

 DUREN 
 ERICA 

 GEGROM 
 GEKLIER 

 HEIER 
 HOEDER 

 HUMOR 

 IDOOL 
 KREUK 

 LIJPERD 
 MOREL 

 NAWEE 
 NORSHEID 

 NOUGAT 
 SMELT 

 SNOEP 

 SYRIER 
 TARWE 

 TETRA 
 ULEVEL 

 VERHIP 
 VERKEERD 

 VIEUX 
 

Z O M E R V A K A N T I E

 ADEPT
 AREND
 DEBAT
 DUREN
 ERICA
 GEGROM
 GEKLIER

 HEIER
 HOEDER
 HUMOR
 IDOOL
 KREUK
 LIJPERD
 MOREL

 NAWEE
 NORSHEID
 NOUGAT
 SMELT
 SNOEP
 SYRIER
 TARWE

 TETRA
 ULEVEL
 VERHIP
 VERKEERD
 VIEUX

De juiste oplossing van de puzzel van vorige week is 
'Graffitispuiter'. Tinie Houweling-Mulder uit Oude-Tonge 
wint een boekenbon van Boekhandel Van der Boom.

Puzzel mee en win een 
cadeaubon van Bloem- en 
Groencentrum Ouddorp.

Stuur de oplossing voor 
a.s. dinsdag 12.00 uur naar 
puzzel@eilandennieuws.nl. 
Of per post naar Postbus 
8, 3240 AA Middelharnis. 
Vermeld hierbij uw 
naam, woonplaats en 
telefoonnummer. De winnaar 
ontvangt bericht en wordt 
volgende week vermeld in 
de krant die op woensdag 
verschijnt.

Prijspuzzel
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Op Meijlanden is hard gewerkt. Catharina’s tevredenheid ligtduidelijk 
op haar gezicht. Ze heeft vandaag ook nog een grote bestelling 
binnengekregen van een comité dat huis aan huis appels wil verkopen 
voor een goed doel. ‘Zulke klusjes heb ik graag,’ zegt ze, ‘daar bereken 
ik een mooi prijsje voor.’
Dat de appels aangeleverd moeten worden in plastic zakken van 
drie kilo maakt het plezier niet minder. ‘Als we vanavond na het 
bezoekuur even met elkaar de schuur induiken? Morgen wordt er weer 
geplukt; die verwerken we morgenavond en dan moet het lukken om 
donderdagmiddag alles klaar te hebben.’
Willemijn tekent protest aan, maar Chiel zou de nacht wel door willen 
werken, alleen al voor het blije in Catharina’s ogen. Even overweegt hij 
de schelp te laten zien, maar dan zou hij veel meer moeten uitleggen.

Hoofdstuk 17
Chiel is blij dat het donderdagavond is. Hij gaat steeds meer opzien 
tegen de ontmoeting met Aijsa. Tot nu toe heeft hij gehandeld vanuit 
de belofte aan Martijn. Maar Aijsa ontmoeten zal het bewijs zijn of hij 
goed gehandeld heeft of niet. Hij weet niet waarop hij moet rekenen. 
Hij hoopt dat Aijsa de noodzaak zal inzien, maar hij wil liever geen 
dank. Hij weet van zichzelf dat hij het moeilijk zou vinden mee te gaan 
in een plan dat achter zijn rug om geregeld is.
Willemijn viert haar verjaardag en Lode zit sinds een paar uur weer 
thuis op de bank. Hij heeft Catharina’s bezwaren van te veel drukte 
weggewuifd. Zijn bleke gezicht krijgt al spoedig meer kleur. Het komt 
hem goed uit. Al vertelt hij zijn ziekenhuiservaringen voor de vierde 
keer, er is altijd nog wel iemand die luisteren wil.
Vanmiddag nadat de achthonderd plastic tasjes met appels waren 
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Wegens gestage groei zijn wij 
per direct op zoek naar een

Aantoonbare praktische- en theoretische kennis van hard- en software is, evenals nauwkeurigheid, 

een vereiste. In het bezit van MCSE of MCITP is een pré, evenals kennis van programmeren en scripting. 

Je bent goed in staat je te verplaatsen in de  klant, bent geduldig, communicatief sterk en weet 

Jouw uitgebreide kennis en ervaring maken jou de systeembeheerder die wij het ontwerp en 

het beheer van de infrastructuur van opdrachtgevers toevertrouwen. Door jouw analytisch 

denkvermogen ben je in staat zelfstandig problemen op te lossen bij onze opdrachtgevers. 

Jij bent in deze gevallen daadkrachtig en bent in staat rust en vertrouwen uit te stralen.

Kennisontwikkeling en -deling zijn belangrijk binnen ons bedrijf. Daarom zoeken wij 

een teamspeler die van nature gericht is op het delen van kennis.

• Salaris afhankelijk van opleiding en ervaring

• Werken in een jong en professioneel team

• Afwisselende functie met veel zelfstandigheid en verantwoordelijkheid

• Voldoende mogelijkheden om door te groeien

Reacties kun je mailen naar job@ic-automatisering.nl

kijk voor meer informatie op

prioriteiten te stellen.
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Bij een gezonde leefstijl zijn voeding, beweging, stress 
en bioritme in evenwicht. Een positieve mindset en het 
hebben van een aantal goede relaties zijn dienstbaar om de 
verankering van deze pijlers in stand te houden.
Vanuit medisch en historisch oogpunt valt er veel te leren 
over hoe er vroeger en tegenwoordig wordt gekeken naar een 
gezonde leefstijl.

Het kan meer dan 20 jaar duren voor een ziekte als diabetes 
type 2 tot uiting komt. Met name in de periode voor een 
chronische aandoening aan het licht komt valt er winst te 
behalen door het aanpassen van de leefstijl. Dus in de periode 
voor het moment dat er medicijnen nodig zijn om deze of 
andere chronische aandoeningen te behandelen.
De arts vergelijkt het moment van het tot uiting komen van 
een chronische aandoeningen met het topje van de ijsberg. Ze 
voert een pleidooi om een duik te nemen onder water en zo 
te zien wat er onder het topje van deze ijsberg zit. Om op deze 
manier te voorkomen dat we pas gaan behandelen wanneer de 
genoemde piek van de ijsberg boven water komt.
Wie bereid is een duik in eigen leven te nemen heeft volgens 
de auteur het recept voor de weg naar een zo duurzaam 
mogelijke leefbare leefstijl te pakken.

Periodiek vasten
In het eerste deel duikt de auteur in de wereld van diverse 
diëten. Wat leren we van vroeger? Diverse soorten 
voedingsmaatregelen passeren de revue. Verder is er aandacht 
voor de historische kijk op overgewicht. Wat is een calorie en 
wat is het effect van calorieën tellen op ons gewicht? Het effect 
van het jarenlang volgen van diverse diëten wordt tegen het 
licht gehouden.
Bij leefstijladviezen is het belangrijk om te weten hoe het 
lichaam werkt. In het tweede gedeelte is er ruim aandacht 
voor stofwisseling, spijsvertering en darmgasten, suikers en 
koolhydraten, insuline en verzadigingshormonen.
Wat kun je nu precies zelf aanpakken in een strategie naar een 
duurzaam leefbare gezonde leefstijl? De vier volgende vier 
strategieën worden in het derde deel op een overzichtelijke 
manier uitgewerkt: het belang van een goede slaap, (periodiek) 
vasten, ontstressen en de invloed op het (para-)sympatische 
zenuwstelsel en het grote belang van voldoende beweging. De 
auteur doet een pleidooi om veel zitten te voorkomen en door 
de dag heen voldoende te bewegen.
Het laatste gedeelte van het boek is gewijd aan diabetes type 
1 en 2. Na een inleidende korte geschiedenis geeft de auteur 
uitleg wanneer de huisarts deze diagnose stelt.

Zweedse onderzoekers hebben onlangs een nieuwe indeling 
gemaakt waarin er niet twee maar vijf types diabetes te 
onderscheiden zijn. Welke dieettherapieën zijn mogelijk bij 
mensen met overgewicht, diabetes hart- en vaatziekten?

Leefstijlinterventie en medicatie-afbouw
Het grote voordeel is dat leefstijlinterventies en medicatie-
afbouw vaak hand in hand gaan. De auteur vat het als volgt 
samen: “Iemand die zijn leefstijl aanpast, heeft vaak al snel, 
binnen enkele dagen of weken, minder medicatie nodig en 
kan soms zelfs helemaal zonder. Minder medicatie betekent 
minder bijwerkingen en dat is een groot voordeel. Daarbij 
genezen veel medicijnen de leefstijl gerelateerde aandoeningen 
niet. Ze nemen de symptomen weg, maar pakken de oorzaken 
niet aan. Er zijn dus zowel voor de patiënt zelf als voor de 
arts genoeg argumenten om te werken aan het afbouwen van 
medicatie. Steeds meer mensen staan hiervoor open en willen 
zelf de regie voeren over hun gezondheid.” (p.275)
Een informatief, laagdrempelig en leerzaam naslagwerk voor 
iedereen die aan zijn of haar leefstijl wil werken. Pluspunt is 
dat het nergens belerend wordt, maar wel tot nadenken stemt 
en veel handvatten biedt om zelf met kleine stapjes te werken 
aan een duurzame gezonde leefstijl.

Over gewicht, gezond leven en hoe te ontsnappen aan diabetes

Leefstijl op recept

opgehaald, is Catharina naar het ziekenhuis gereden. De 
uitslag van de onderzoeken, met name van de mri-scan, 
komen later, maar langer blijven is niet nodig. ‘Wat wij u 
hier bieden, kunt u, als het goed is, thuis ook creëren met 
rust en hulp.’ Het gevoel in Lodes been is niet helemaal 
terug, maar het is de vraag of het reeël is dat te verwachten. 
Fysiotherapie zal de komende tijd erg belangrijk zijn.
Lodewijk probeerde erg stoer te doen toen hij met 
een geleende wandelstok binnenkwam. Maar Mijntje 
verwoordde in haar onschuld wat ze allemaal voelden, 
toen ze zei: ‘Je lijkt wel een oude man, Lode. Heb ik je niet 
geleerd je schouders te rechten?’
Dat was letterlijk en figuurlijk tegen het zere been bij Lode. 
Hij negeert haar volkomen vanaf dat moment. Dat is niet 
naar Mijntjes zin en ze zoekt steun bij Chiel.
‘Hij doet lelijk tegen zijn moeder,’ zegt ze pruilend. ‘Hij is 
altijd moeilijk geweest en dat heeft hij niet van mij!’
‘U moet maar beetje lief tegen hem zijn; hij heeft het niet 
gemakkelijk.’
Maar ook Mijntje geniet van het bezoek; ze heeft haar nette 
jurk aan die goed past bij haar rode koontjes van de drukte.
Chiel loopt te ijsberen sinds hij in de vooravond het een 
en ander op papier heeft gezet. Aijsa’s vliegtuig vertrekt 
aanstaande dinsdag om tien voor drie van Schiphol. Een 
goed uur eerder moet ze aanwezig zijn.
Op de normale tijd zal ze thuis weg kunnen, alsof ze naar 
school gaat. Ze moeten afspreken waar hij haar oppikt.
Het wordt een lange vlucht. Eerst vliegt ze naar Londen 
en vandaar vertrekt het toestel naar Hongkong, waar 
ze woensdag in het begin van de middag aankomt. Om 

halfvier uit Hongkong weg en dan is ze donderdagmorgen 
om zeven uur twintig in Auckland.
Zodra hij met Aijsa gesproken heeft, gaat hij Effi bellen. Hij 
zal haar vragen of zij de lange rit naar Auckland wil maken. 
Als Aijsa eerst vier uur op een toestel naar Wellington 
moet wachten, wordt het helemaal zo onoverzichtelijk. Het 
vliegen tegen de tijd in is toch al verwarrend.
De kamer zit inmiddels vol jongelui; er zijn drie Turkse 
meisjes. Chiel zou niet eens kunnen zeggen wie van de drie 
Aijsa is. Daarvoor heeft hij haar te kort gezien afgelopen 
zaterdag. Het zal waarschijnlijk de kleinste zijn, de andere 
twee praten te druk.
Als Martijn binnenkomt, wordt het meteen duidelijk dat 
Chiel gelijk heeft.
Even later, op een wenk van Willemijn, loopt hij nerveus 
naar zijn kamer. Aijsa is er al.
Ze zit op de stoel waar Willemijn zat toen hij haar op 
de hoogte bracht. Ze staat op als hij binnenkomt en hij 
drukt haar hand even voor hij plaatsneemt op de wankele 
bureaustoel. Ze voelen zich allebei onwennig.
Hij pakt het printje met de gegevens uit zijn binnenzak. 
Het moet voor zich spreken, hij weet er eigenlijk geen 
woorden bij. Hij steekt het haar toe, maar voor Aijsa het 
aanpakt, schuift ze met een snel gebaar haar hoofddoek 
naar achteren. Het dikke donkere haar ligt glad om haar 
regelmatige gezicht; ze lijkt ineens geen meisje meer.
Chiel had liever gezien dat ze de hoofddoek was blijven 
dragen.
‘U hoeft niet bang te zijn dat ik me niet zal kunnen 
aanpassen, mijnheer.’

Huisarts Jacqui van Kemenade heeft als missie om samen met haar patiënten op zoek te gaan naar 
een duurzame gezonde levensstijl om hen zonder pillen zo gezond mogelijk te houden of het leven 
met een chronische aandoening in positieve zin te veranderen.
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